STRATEGIA

**ROZWIĄZYWANIA**

**PROBLEMÓW SPOŁECZNYCH**



**GMINY ŚWINICE WARCKIE**

**(AKTUALIZACJA)**

**NA LATA 2009 – 2015**

**Świnice Warckie, październik 2008**

**Spis treści**

[1. Cel i proces tworzenia i aktualizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych. 4](#_Toc213598821)

[1.1. Przesłanki i podstawy prawne opracowania i aktualizacji Strategii i Rozwiązywania Problemów Społecznych. 4](#_Toc213598822)

[1.2. Etapy aktualizacji Strategii i Rozwiązywania Problemów Społecznych. 7](#_Toc213598823)

[2. Charakterystyka gminy Świnice Warckie. 12](#_Toc213598824)

[2.1. Podstawowe informacje o gminie. 12](#_Toc213598825)

[2.2. Demografia. 16](#_Toc213598826)

[3. Diagnoza społeczna gminy Świnice Warckie. 19](#_Toc213598827)

[3.1. Rynek pracy i bezrobocie. 19](#_Toc213598828)

[3.2. Oświata i wychowanie. 21](#_Toc213598829)

[3.3. Ochrona zdrowia. 23](#_Toc213598830)

[3.4. Kultura. 23](#_Toc213598831)

[3.5. Organizacje pozarządowe. 24](#_Toc213598832)

[3.6. Budownictwo mieszkaniowe. 25](#_Toc213598833)

[3.7. Bezpieczeństwo publiczne. 26](#_Toc213598834)

[3.8. System opieki nad dzieckiem. 27](#_Toc213598835)

[3.9. System opieki nad osobami starszymi i niepełnosprawnymi. 28](#_Toc213598836)

[3.10. Analiza systemu pomocy społecznej w gminie oraz charakterystyka grup objętych szczególnym wsparciem. 30](#_Toc213598837)

[4. Identyfikacja zasobów, problemów i potrzeb społecznych w gminie Świnice Warckie. 37](#_Toc213598838)

[4.1. Analiza kapitału społecznego. 37](#_Toc213598839)

[4.2. Analiza SWOT. 39](#_Toc213598840)

[4.3. Raport z przeprowadzonych badań ankietowych wśród mieszkańców. 42](#_Toc213598841)

[4.4. Katalog problemów społecznych zidentyfikowany na warsztatach. 56](#_Toc213598842)

[5. Wizja rozwoju, cele strategiczne i operacyjne Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych. 59](#_Toc213598843)

[5.1. Wizja przyszłości i cel nadrzędny Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych. 59](#_Toc213598844)

[5.2. Cele strategiczne i operacyjne. 61](#_Toc213598845)

[5.3. System realizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie Świnice Warckie. 63](#_Toc213598846)

[6. Zarządzanie, monitoring i ewaluacja Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych. 69](#_Toc213598847)

[6.1. Zarządzanie realizacją Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych. 69](#_Toc213598848)

[6.2. Monitoring realizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych. 72](#_Toc213598849)

[6.3. Ewaluacja wdrażania Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych. 73](#_Toc213598850)

[6.4. Kolejne aktualizacje Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych. 75](#_Toc213598851)

[7. Zakończenie. 76](#_Toc213598852)

1. **Cel i proces tworzenia i aktualizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych.**

## Przesłanki i podstawy prawne opracowania i aktualizacji Strategii i Rozwiązywania Problemów Społecznych.

Reforma struktury administracji państwa rozpoczęła w Polsce zasadniczy proces reformowania polityki społecznej. Na mocy ustawy o samorządzie gminnym zadania, środki kompetencje oraz uprawnienia do decydowania o lokalnej polityce społecznej należą do zadań jednostek samorządu terytorialnego. Opracowana strategia będzie instrumentem do podejmowania decyzji w najbliższym czasie i latach przyszłych w zakresie problemów społecznych gminy Świnice Warckie.

Obowiązek opracowania Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych wynika wprost z art. 17 ust.1, pkt 1 ustawy o pomocy społecznej z dnia 12 marca 2004 r. (Dz. U. z 2008 r. Nr 115, poz.728). Różnorodność problemów społecznych występujących w gminie powoduje konieczność wzięcia pod uwagę także innych aktów prawnych, które mają istotny wpływ na konstrukcję dokumentu i rozwiązywanie problemów społecznych w przyszłości. Są to m.in.:

1. ustawa z dnia 24 kwietnia 2003 r. o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie (Dz. U. Nr 96, poz. 873 z późn. zm.),
2. ustawa z dnia 13 czerwca 2003 r. o zatrudnieniu socjalnym (Dz. U. Nr 122, poz. 1143 z późn. zm.),
3. ustawa z dnia 20 kwietnia 2004 r. o promocji zatrudnienia i instytucjach rynku pracy (Dz. U. z 2008 r. Nr 69, poz. 415 z późn. zm.),
4. ustawa z dnia 26 października 1982 r. o wychowaniu w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi (Dz. U. z 2007 r. Nr 70, poz. 473 z późn. zm.),
5. ustawa z dnia 27 sierpnia 1997 r. o rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych (Dz. U. z 2008 r. Nr 14, poz.92 z późn. zm.),
6. ustawa z 28 listopada 2003 r. o świadczeniach rodzinnych (Dz. U. z 2006 r. Nr 139, poz.992 z późn. zm.),
7. ustawa z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu narkomanii (Dz. U. Nr 179, poz. 1485 z późn. zm.),
8. ustawa z dnia 29 lipca 2005 r. o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie (Dz. U. Nr 180, poz. 1493).

Oprócz wspomnianych aktów prawnych przy realizacji strategii może zachodzić potrzeba odwołania się również do ustaw i aktów wykonawczych z zakresu ochrony zdrowia, oświaty i edukacji publicznej, budownictwa socjalnego.

Ze względu na zmieniającą się rzeczywistość społeczną strategia będzie dokumentem otwartym podlegającym monitoringowi i ewaluacji z możliwością wprowadzania zmian. Integralną część strategii stanowić będzie Gminny Program Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Gminie Świnice Warckie, który corocznie będzie opracowywany a następnie uchwalany przez Radę Gminy.

Głównym celem strategii jest wypracowanie sprawnego i efektywnego programu pomocy, który umożliwi skuteczne rozwiązywanie problemów społecznych w gminie oraz przeciwdziałanie wykluczeniu społecznemu i marginalizacji.

Nowe regulacje prawne w zakresie pomocy społecznej, przypisanie zadań z zakresu opieki społecznej samorządowi terytorialnemu spowodowało decentralizację w sferze polityki społecznej. Nastąpiło bowiem znaczne przeniesienie ciężaru organizacji świadczeń pomocy społecznej z państwa na organy samorządowe. Wynika z tego, iż na poziomie gminy możliwe jest pełniejsze rozpoznanie potrzeb środowiska i w związku z tym lepszy dobór skutecznych metod ich zaspokojenia. Strategia Rozwiązywania Problemów Społecznych określa najważniejsze działania, które należy zrealizować aby umożliwić osobom i rodzinom przezwyciężenie trudnych sytuacji życiowych, których nie są one w stanie pokonać wykorzystując własne środki, możliwości i uprawnienia. Przez środki i możliwości należy rozumieć z jednej strony sytuację materialną, dochodową osoby, rodziny z drugiej zaś umiejętności, kwalifikacje zawodowe, sprawności psychofizyczne osoby i członków rodziny, a także występowanie postaw prospołecznych najbliższego otoczenia. Uprawnienia osób są to ich prawa wynikające z systemu ubezpieczeń społecznych, np. renty, emerytury oraz ze stosunków cywilnoprawnych, np. alimenty.

Przyczyny, z powodu których osoby lub rodziny znalazły się w takiej sytuacji mogą być różne. Istotę stanowi obowiązek udzielenia pomocy. Gmina winna zadbać aby jednostka lub rodzina miały dostęp do systemu wsparcia społecznego i zasobów społecznych umożliwiających osiągnięcie potencjału koniecznego do samodzielnego funkcjonowania. Niezbędny jest taki współudział osób zwracających się o pomoc, wspólne szukanie wyjścia z trudnej sytuacji, ustalanie planów działania pomocy, okresowa kontrola jego postępów. Podstawowym celem pomocy społecznej jest, o ile jest to możliwe usamodzielnienie osób i rodzin. Rozwój gospodarczy gminy musi być ściśle powiązany z poprawą jakości życia mieszkańców. Przyjazne warunki życia oznaczają dobry dostęp do opieki zdrowotnej, pomocy społecznej, edukacji, kultury oraz zapewnienie bezpieczeństwa socjalnego i publicznego.

Strategia zorientowana jest na rozszerzenie i pogłębienie form pracy socjalnej, współpracę z organizacjami pozarządowymi zajmującymi się pomocą w gminie i powiecie oraz instytucjami działającymi w obszarze polityki społecznej takimi jak służba zdrowia, oświata czy policja.

Niniejsza strategia ma stworzyć podstawę do aktywnego kształtowania rzeczywistości, wyjść naprzeciw aspiracjom i dążeniom mieszkańców gminy, tworzyć fundament ożywienia wszelkiej społecznej i gospodarczej aktywności. Zatem treść tego dokumentu ma inspirować i motywować władze i mieszkańców do współpracy dla dobra wspólnoty.

## Etapy aktualizacji Strategii i Rozwiązywania Problemów Społecznych.

Gmina Świnice Warckie dotychczas posiadała Strategię Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata 2006-2012, która była opracowywana w m-cu marcu 2006 r. przez Kierownika GOPS w oparciu o wiedzę pracowników GOPS i zebrane dane statystyczne. Ww. dokument został przyjęty w m-cu marcu 2006 r. Uchwałą Nr XXVI/194/06 Rady Gminy Świnice Warckie z dnia 30.03.2006 r.

Z uwagi na fakt, iż do opracowania SRPS nie został wówczas powołany Zespół (ds. opracowania SRPS), nie było także przeprowadzanych żadnych badań ankietowych (ani wśród przedstawicieli instytucji jak również wśród mieszkańców), nie było prowadzonych żadnych warsztatów z udziałem liderów społecznych, mieszkańców itp. wystąpiła konieczność aktualizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych.

Proces aktualizacji Strategii rozpoczęty został w miesiącu maju 2008 r. poprzez rozpowszechnienie ankiet wśród mieszkańców w celu poznania opinii na temat postrzegania problemów i potrzeb społecznych oraz możliwości ich rozwiązywania.

Kolejnym etapem prac było powołanie Zarządzeniem Nr 87/2008   
Wójt Gminy Świnice Warckie z dnia 9 lipca 2008 r. Zespołu Warsztatowego ds. Aktualizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie Świnice Warckie i merytorycznego opracowania Planu Działania.

Skład zespołu stanowili:

* 1. Maria Walczak – Urząd Gminy – inspektor
  2. Grażyna Gajdecka – kierownik GOPS,
  3. Stanisław Dudka – GKRPA – przewodniczący,
  4. Urszula Lewandowska – GKRPA - członek,
  5. Marzena Wróblewska – GKRPA - członek,
  6. Andrzej Zielonka – Stowarzyszenie „ Mamy Wielkie Serca „ - prezes, radny,
  7. Zofia Mikołajczyk – radna,
  8. Kazimierz Szczęsny – prezes OSP Zbylczyce,
  9. Roman Opas – sołectwo Piaski - sołtys,
  10. Kazimierz Gąsiński – sołectwo Gusin - sołtys,
  11. Alfons Pęgowski – sołectwo Podłęże - sołtys,
  12. Jan Łazarek – sołectwo Wola Świniecka - sołtys,
  13. Ewa Krawczyk – Stowarzyszenie „ Mamy Wielkie Serca „- członek,
  14. Małgorzata Bednarek – mieszkaniec wsi Głogowiec,
  15. Anna Olejnik – Polski Związek Emerytów, Rencistów i Inwalidów – Koło Terenowe nr 7 w Świnicach Warckich – przewodnicząca,
  16. Kazimierz Kubiak – GKRPA – pełnomocnik,
  17. Tadeusz Bednarek – Urząd Gminy Świnice Warckie – z-ca wójta,
  18. Katarzyna Pietrzak – Centrum Inicjatyw Obywatelskich w Świnicach Warckich
  19. Anna Kolasa – Urząd Gminy Świnice Warckie - podinspektor ,
  20. Anna Lubczyńska – Urząd Gminy Świnice Warckie - inspektor ,
  21. Emilia Obielak – Urząd Gminy Świnice Warckie - podinspektor,
  22. Beata Grabarczyk – GOPS – pracownik socjalny,
  23. Dorota Orzechowska – GOPS – pracownik socjalny.

Do zadań Zespołu Warsztatowego ds. aktualizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie Świnice Warckie należało:

1. Opracowanie harmonogramu działań oraz planowanych zadań i zakresu odpowiedzialności dla członków Zespołu Warsztatowego ds. aktualizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych przy współpracy z Koordynatorem PIS w gminie.
2. Zebranie danych niezbędnych do charakterystyki życia społecznego w gminie. Ich analiza pozwoli na dokonanie diagnozy stanu obecnego jak również pewnych tendencji obserwowanych na przestrzeni dłuższego okresu czasu. Analiza danych zebranych na przestrzeni kilku ostatnich lat (ostatnie 3-5 lat) ułatwi dokonanie prognozy zjawisk społecznych, charakterystycznych dla danej gminy. Źródłem informacji o problemach lokalnych powinny być również osoby „znaczące” w społeczności lokalnej dotychczas nie zaangażowanie w działania przygotowawcze (np. nauczyciele, duchowni, działacze społeczni).
3. Udział w warsztatach dotyczących opracowania lub aktualizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie Świnice Warckie.
4. Aktualizacja Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie Świnice Warckie, metodą partycypacyjną, która zostanie przedstawiona RCPS w Łodzi do zaopiniowania.

Następnie odbyło się kilka spotkań z Konsultantem Regionalnym Poakcesyjnego programu Wsparcia Obszarów Wiejskich na temat problemów i potrzeb społeczności oraz trwały przygotowania organizacyjne do warsztatów (były zbierane dane statystyczne z ostatnich 5 lat dotyczących sytuacji społecznej w gminie) oraz był opracowywany Raport z badań ankietowych.

Kolejnym etapem były 3 zmodyfikowane warsztaty na temat partycypacyjnego modelu budowania Strategii.

Pierwszy warsztat A i B odbył się w dniu 04.09.2008 r. i dotyczył diagnozy sytuacji społecznej w gminie i analizy problemów społecznych oraz zasobów społecznych, w tym omówione zostały niżej wymienione zagadnienia:

* analiza sytuacji społecznej w gminie w oparciu o dane statystyczne oraz opinie środowisk i przedstawicieli instytucji społecznych,
* analiza doświadczeń w rozwiązywaniu problemów społecznych,
* dotychczasowa współpraca instytucji i organizacji społecznych na rzecz społeczności lokalnej,
* formułowanie wizji rozwoju społecznego (SWOT),
* identyfikacja i kategoryzacja problemów społecznych w gminie,
* analiza przyczyn zjawisk społecznych, wzajemnych korelacji,
* określanie zasobów społecznych gminy,
* badanie potrzeb społecznych oraz zakresu ich zaspokajania,
* ocena poziom integracji społecznej.

Drugie spotkanie - warsztat C odbył się w dniu 11.09.2008 r. i swoim zakresem obejmował formułowanie założeń strategii rozwiązywania problemów społecznych w oparciu o partycypację społeczną i zasady rozwoju społecznego, w szczególności:

* analiza zasad rozwoju społecznego,
* formułowanie misji rozwoju społecznego w korelacji z wizją rozwoju gminy,
* formułowanie celów strategicznych,
* określanie celów oraz kierunków działań w gminie,
* określanie sposobu zarządzania realizacją strategii.

Trzecie spotkanie - warsztat D odbył się w dniu 25.09.2008 r., na którym społeczność lokalna zajęła się budowaniem koncepcji projektów stymulujących zrównoważony rozwój społeczny tj.:

* określenie działań zespołu wdrożeniowego,
* ustalenie zasad monitoringu,
* opracowanie procedur ewaluacji,
* upowszechnianie wyników działań.

Aktualizacja Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych została przygotowane przy szerokim zaangażowaniem społeczności lokalnej, a materiały wypracowane na warsztatach zostały wykorzystane i zawarte w niniejszym dokumencie.

1. **Charakterystyka gminy Świnice Warckie.**

## Podstawowe informacje o gminie.

Gmina Świnice Warckie położona jest w Pradolinie Warszawsko-Berlińskiej, w Kotlinie Kolskiej, w prawym dorzeczu Warty. Graniczy od północy z gminami Dąbie i Grabów, od zachodu z gminą Uniejów, od południa z gminą Wartkowice i od wschodu z gminą Łęczyca. Największymi miastami w pobliżu gminy Świnice Warckie są: Łęczyca – odległa o 20 km oraz Turek – odległy o 38 km. Przez teren gminy przebiegają podstawowe arterie komunikacyjne (autostrada A2 – zjazd znajduje się w odległości 0,5 km od granicy gminy i magistrala kolejowa Herby Nowe – Gdynia – stacja kolejowa na terenie gminy w miejscowości Kraski). W latach 1975-1998 gmina wchodziła w skład województwa konińskiego, a po reformie administracyjnej włączona została w obszar województwa łódzkiego i powiatu łęczyckiego.

Powierzchnia Gminy wynosi 9.395 ha (93,95 km2), z tego użytki rolne zajmują 8.006 ha, użytki leśne oraz grunty zadrzewione 702 ha, grunty zabudowane i zurbanizowane 237 ha, wody 107 ha i nieużytki 336 ha. Struktura użytkowania gruntów wskazuje zdecydowanie na rolniczy charakter gminy. Ponad 85% jej powierzchni stanowią użytki rolne, na których gospodarują 782 gospodarstwa rolne. Gmina posiada przeciętne warunki do gospodarowania w zakresie upraw, stąd wynika wielokierunkowa produkcja rolna. Nie posiada najżyźniejszych gleb klas I, klasy II i III zajmują niewiele ponad 10%, a gleby najsłabsze klas V, VI i VIz stanowią aż 47% użytków rolnych.

Gmina podzielona jest na 30 miejscowości, które tworzą 22 sołectwa: Bielawy, Chorzepin, Chwalborzyce, Głogowiec, Grodzisko, Gusin, Kaznów, Kosew, Kozanki Podleśne, Kraski, Piaski, Rogów, Stemplew, Świnice Warckie, Świnice Warckie Kolonia, Parski, Drozdów, Podłęże, Władysławów, Wola Świniecka, Zbylczyce i Tolów.

Na warunki życia mieszkańców ma wpływ między innymi stan zaopatrzenia mieszkań w wodę, energię elektryczną, gaz czy dostęp do Internetu. Obecnie wszystkie gospodarstwa w gminie posiadają energię elektryczną. Na terenie gminy nie ma sieci gazowej średniego i niskiego ciśnienia, brak jest gazu przewodowego. Mieszkańcy korzystają z gazu bezprzewodowego zaopatrując się w to paliwo w punktach dystrybucyjnych. Gmina także nie posiada sieci ciepłowniczej. Źródłem ciepła dla poszczególnych placówek i instytucji są kotłownie zasilane olejem opałowym, a dla mieszkańców gminy są to kotłownie lokalne (wbudowane) i paleniska domowe opalane głównie węglem i koksem.

Od 2004 r. społeczeństwo gminy korzysta z nowoczesnej centrali telefonicznej z możliwością wyboru każdej opcji dostępu do Internetu, przez teren całej gminy przebiega światłowód. Dostęp do Internetu jest jednak jeszcze ograniczony dla kilku miejscowości gminy ze względu na niezakończone prace montażowe.

Zaopatrzenie mieszkańców w wodę realizowane jest poprzez sieć wodociągową, która obejmuje swym zasięgiem całą powierzchnię Gminy i zasilana jest z 3 stacji wodociągowych znajdujących się na terenie gminy, w miejscowościach Chwalborzyce, Piaski i Świnice Warckie. Łącznie dobowa zdolność produkcyjna trzech stacji wodociągowych wynosi 6 912 m3 na dobę, co przy rocznym zużyciu wody wynoszącym 220,7 tys. m3 zaspakaja w zupełności potrzeby mieszkańców. Łączna długość sieci wodociągowej przesyłowej wynosi 120,8 km, a długość przyłączy wodociągowych wynosi 37,5 km. Większość gospodarstw jest podłączona do sieci wodociągowej; na koniec 2007 r. podłączonych było 92% gospodarstw domowych, liczba przyłączy wynosiła 992 szt. Mieszkańcy, którzy nie podłączyli swoich nieruchomości do sieci wodociągowej, zaopatrują się w wodę ze studni indywidualnych.

Gmina posiada wybudowaną w latach 1998-2000 biologiczną oczyszczalnię ścieków typu LEMNA o przepustowości 200 m3 na dobę, przy której znajduje się punkt zrzutu przyjmujący ścieki dowożone. Oczyszczalnia obsługuje miejscowość Świnice Warckie oraz część wsi Głogowiec i Kraski. Wybudowana w tym celu w latach 1999-2000 sieć kanalizacyjna o długości 8,2 km i długości przykanalików 3,8 km, odbiera ścieki od 199 gospodarstw. W pozostałych miejscowościach gminy, ze względu na rozproszoną zabudowę i związane z tym wysokie koszty budowy sieci kanalizacyjnej, gospodarka ściekowa rozwiązywana jest indywidualnie w oparciu o zbiorniki bezodpływowe – 408 szt. Ścieki z budynków mieszkalnych zbierane są w szambach okresowo wywożone do punktu zlewnego znajdującego się przy oczyszczalni ścieków.

Do momentu oddania do użytku oczyszczalni istniało na terenie gminy jedno wylewisko nieczystości płynnych o pow. 0,64 ha, które służyło wszystkim mieszkańcom gminy i jedno wysypisko odpadów nieczystości stałych, które zostało zamknięte w czerwcu 2004 r. Mieszkańcy gminy od tej pory korzystają z usług firm zajmujących się wywozem nieczystości stałych i płynnych. Na obszarze gminy jest prowadzona selektywna zbiórka surowców wtórnych w zakresie szkła i plastiku. W każdym sołectwie znajdują się punkty do selektywnej zbiórki odpadów typu kosz (23 szt.) i dzwon (26 szt.). Obecnie odbiorem nieczystości stałych od mieszkańców gminy zajmują się dwie firmy. Łącznie z usług tych firm na terenie gminy korzystają 822 gospodarstwa domowe.

Ważnym elementem dla życia mieszkańców gminy jest ilość i stan dróg gminnych. Pod zarządem gminy znajduje się ogółem 85 km, z czego 34,5 km stanowią drogi o nawierzchni asfaltowej i 50,5 km o nawierzchni gruntowej.

Gmina stara się poprawić warunki życia mieszkańców. Przeważająca część wyzwań dla Gminy Świnice Warckie dotyczy nowych inwestycji. Należy podkreślić, że inwestycje w dziedzinie infrastruktury technicznej oznaczają poprawę stanu środowiska naturalnego, a więc życie w bardziej przyjaznym i zdrowym otoczeniu, co w oczywisty sposób wpływa na zwiększenie atrakcyjności danego terenu dla turystów i potencjalnych nowych mieszkańców.

## Demografia.

Na koniec 2007 r. na terenie tych miejscowości mieszkało 4 157 osób. Strukturę wiekową ludności w 2007 r. przedstawia tabela nr 1.

**Tabela nr 1: Struktura wiekowa ludności na koniec 2007 r.**

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **Grupy wiekowe** | **Ogółem** | **Mężczyźni** | **Kobiety** |
| Ogółem | 4 157 | 2 067 | 2 090 |
| 0-2 | 106 | 51 | 55 |
| 3-6 | 127 | 69 | 58 |
| 7-15 | 513 | 268 | 245 |
| 16-18 | 189 | 98 | 91 |
| 19-65 | 1 344 | 1 344 | - |
| 19-60 | 1 156 | - | 1 156 |
| >65 | 237 | 237 | - |
| >60 | 485 | - | 485 |

*Źródło: Dane ewidencji ludności Urzędu Gminy Świnice Warckie*

Jak wynika z danych w gminie zamieszkuje 935 osób w wieku przedprodukcyjnym, co stanowi 22,5% ogółu mieszkańców, 2500 osób w wieku produkcyjnym, co stanowi 60,1% i 722 osób w wieku poprodukcyjnym, co stanowi 17,4% ogółu mieszkańców gminy.

**Tabela nr 2: Ludność wg wieku i płci w latach 2003-2007**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Ludność wg wieku i płci** | **JM** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| ogółem | osoba | 4 243 | 4 196 | 4 130 | 4 118 | 4 033 |
| mężczyźni | osoba | 2 107 | 2 093 | 2 046 | 2 045 | 2 004 |
| kobiety | osoba | 2 136 | 2 103 | 2 084 | 2 073 | 2 029 |

*Źródło: Dane Głównego Urzędu Statystycznego*

Liczba mieszkańców gminy na przestrzeni dziewięciu latach zmieniła się, spadła o 210 osób.

**Tabela nr 3: Udział ludności wg ekonomicznych grup wieku   
w % ludności ogółem**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Udział ludności wg ekonomicznych grup wieku w % ludności ogółem** | **JM.** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| w wieku przedprodukcyjnym | % | 23,7 | 22,8 | 22,1 | 21,5 | 20,6 |
| w wieku produkcyjnym | % | 56,9 | 57,8 | 58,8 | 59,2 | 60,1 |
| w wieku poprodukcyjnym | % | 19,4 | 19,4 | 19,1 | 19,3 | 19,3 |

*Źródło: Dane Głównego Urzędu Statystycznego*

Z danych które przedstawia tabela nr 3 można wnioskować, że osoby w wieku produkcyjnym stanowią najliczniejszą grupę mieszkańców gminy. Udział osób w wieku przedprodukcyjnym systematycznie spada, co świadczy o tym, że społeczeństwo gminy „starzeje się”. Spada również przyrost naturalny, tylko w 2006 miał tendencję wzrostową - tabela nr 4.

**Tabela nr 4: Przyrost naturalny ludności w latach 2003-2007**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Przyrost naturalny** | **JM** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| ogółem | osoba | -22 | -34 | -19 | 6 | -29 |
| mężczyźni | osoba | -18 | -12 | -21 | 2 | -12 |
| kobiety | osoba | -4 | -22 | 2 | 4 | -17 |

*Źródło: Dane Głównego Urzędu Statystycznego*

Z danych, które przedstawia tabela nr 5 wynika, że spada gęstość zaludnienia na 1km2. W roku 2003 wynosiła 45 osób na 1 km2, w 2007 – 43 osoby.

W porównaniu do roku 2006, w 2007 r. wzrosła ilość zgonów w przeliczeniu na 1000 mieszkańców, aż o 6,6%. Wzrósł również przyrost naturalny o 5,5%, jak również liczba zawieranych małżeństw o 4,7%.

**Tabela nr 5: Ludność – wskaźniki modułu gminnego w latach 2003-2007**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Ludność –**  **wskaźniki modułu gminnego** | **JM.** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| ludność na 1 km2 | osoba | 45 | 45 | 44 | 44 | 43 |
| kobiety na 100 mężczyzn | osoba | 101 | 100 | 102 | 101 | 101 |
| małżeństwa na 1000 ludności | para | 3,7 | 5,2 | 3,8 | 6,7 | 11,4 |
| urodzenia żywe na 1000 ludności | osoba | 5,4 | 8 | 9,3 | 10,5 | 8,8 |
| zgony na 1000 ludności | osoba | 10,5 | 16 | 13,8 | 9,1 | 15,7 |
| przyrost naturalny na 1000 ludności | osoba | -5,1 | -8 | -4,5 | 1,4 | 6,9 |

*Źródło: Dane Głównego Urzędu Statystycznego*

1. **Diagnoza społeczna gminy Świnice Warckie.**

## Rynek pracy i bezrobocie.

**Tabela nr 6: Bezrobotni zarejestrowani wg płci w latach 2003-2007**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Bezrobotni zarejestrowani**  **wg płci** | **JM** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| ogółem | osoba | 464 | 458 | 439 | 382 | 305 |
| mężczyźni | osoba | 258 | 264 | 236 | 210 | 175 |
| kobiety | osoba | 206 | 194 | 203 | 172 | 130 |

*Źródło: Dane Głównego Urzędu Statystycznego*

Jak wynika z tabeli nr 6 liczba osób bezrobotnych na przestrzeni 5 lat sukcesywnie maleje. Zgodnie z danymi Powiatowego Urzędu Pracy, stopa bezrobocia w 2003 r. wyniosła 21,7 %, podczas gdy średnia krajowa to około 18% dla tego samego roku. Stopa bezrobocia w gminie była wyraźnie wyższa niż krajowa, co związane jest z typowo rolniczym charakterem gminy i brakiem większych zakładów, w których mieszkańcy mogliby znaleźć zatrudnienie. Organizowane co roku przez gminę roboty publiczne i prace interwencyjne łagodzą jedynie doraźnie problemy związane z bezrobociem. Podobnie wyglądała sytuacja w 2004 r., bezrobocie w gminie wynosiło 20,5 %, a w kraju 20,0 %. Również w 2005 r. stopa bezrobocia w gminie była wyższa niż krajowa. W gminie stanowiła 19,5 %, a krajowa 17,6 %. Należy jednak zauważyć, że do 2003 r. wyraźnie rosła gdzie wynosiła aż 21,7 %, a od 2004 r. stopa bezrobocia wyraźnie spada. W roku 2006 wynosiła 17,1%, a w 2007 r. 15,3%.

**Tabela nr 7: Pracujący w głównym miejscu pracy w latach 2003-2007**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Pracujący wg płci** | **Jedn. Miary** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| ogółem | osoba | 273 | 258 | 245 | 252 | 255 |
| mężczyźni | osoba | 121 | 102 | 90 | 90 | 94 |
| kobiety | osoba | 152 | 156 | 155 | 162 | 161 |

*Źródło: Dane Głównego Urzędu Statystycznego*

Jak przedstawia tabela nr 7 w roku 2007 nieznacznie wzrosła liczba osób pracujących poza rolnictwem. Należy tutaj nadmienić, że głównym miejscem pracy dla większości mieszkańców gminy jest praca we własnym gospodarstwie rolnym, których jest na terenie gminy wg danych posiadanych przez urząd – 782.

Na terenie gminy w 2007 r. działały 143 podmioty gospodarcze, z tego: 62 handlowe, 11 produkcyjnych i 71 usługowych. Większość podmiotów gospodarczych to przede wszystkim firmy w których pracują 1 - 3 osoby, zwykle członkowie rodzin, którzy wspólnie prowadzą działalność. Ważniejsze zakłady pracy, które funkcjonują na terenie gminy i zatrudniają osoby to Spółdzielnia Kółek Rolniczych, Rolnicza Spółdzielnia Produkcyjna, Bank Spółdzielczy, Gospodarstwo Rolne – Gorzelnia, 2 piekarnie, prywatna masarnia, sklep samoobsługowy i Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej. Pozostałe zakłady pracy to przede wszystkim gminne jednostki organizacyjne:

* Gminna Biblioteka Publiczna w Świnicach Warckich i jej filia w Piaskach,
* Gminny Ośrodek Kultury w Świnicach Warckich,
* Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Świnicach Warckich,
* Gminny Zespół Obsługi Ekonomicznej i Administracyjnej Oświaty  
  w Świnicach Warckich,
* Gimnazjum im. Św. Faustyny w Świnicach Warckich,
* Szkoła Podstawowa im. Marii Konopnickiej w Świnicach Warckich,
* Szkoła Podstawowa w Piaskach,
* Przedszkole Gminne w Świnicach Warckich,
* Urząd Gminy Świnice Warckie.

## Oświata i wychowanie.

Na terenie gminy funkcjonują dwie Szkoły Podstawowe w Świnicach Warckich i Piaskach, jedno Gimnazjum w Świnicach Warckich, jedno Przedszkole Gminne w Świnicach Warckich oraz Ośrodek Szkolno-Wychowawczy w Stemplewie.

Ośrodek w Stemplewie skupia dzieci i młodzież upośledzoną umysłowo w stopniu lekkim, umiarkowanym i znacznym w przedziale wiekowym od 7 – 24 lat. W Ośrodku istnieje Szkoła Podstawowa, Gimnazjum, Szkoła Zawodowa, Dwuletnie Uzupełniające Liceum Ogólnokształcące dla dzieci z upośledzeniem umysłowym w stopniu lekkim i Szkoła Przysposabiająca do pracy dla dzieci z upośledzeniem w stopniu umiarkowanym i znacznym. Specjalny Ośrodek Szkolno-Wychowawczy w Stemplewie posiada dobre wyposażenie i nową halę sportową.

W Szkole Podstawowej w Świnicach Warckich uczyło się na dzień 10 września 2008 r. 192 uczni. Łącznie w 12 oddziałach szkolnych zatrudnionych jest 21 nauczycieli w tym 4 w niepełnym wymiarze, oraz 8 pracowników obsługi. W szkole zajęcia odbywają się na jedną zmianę, realizowane są wszystkie zajęcia wyrównawcze oraz koła zainteresowań dla uczniów chcących korzystać z tych zajęć. Uczniowie szkoły uczą się dwóch języków obcych (angielskiego i niemieckiego). Odbywają się również zajęcia rehabilitacyjne dla uczniów z wadami postawy. Szkoła posiada dobrze wyposażoną pracownię komputerową oraz centrum informatyczno-medialne w bibliotece szkolnej.

W Szkole Podstawowej w Piaskach na dzień 10 września 2008 r. uczyło się 98 uczni. W 7 oddziałach szkolnych zatrudnionych jest 14 nauczycieli, w tym 3 w niepełnym wymiarze i 3 pracowników obsługi. Zajęcia w szkole odbywają się na jedną zmianę. Szkoła realizuje zajęcia wyrównawcze dla chętnych uczni oraz prowadzi koła zainteresowań. Uczniowie korzystają ze sprzętu komputerowego i uczą się dwóch języków obcych (angielskiego i niemieckiego).

W Gimnazjum w Świnicach Warckich uczyło się na dzień 10 września 2008 r. 188 uczni. W 10 oddziałach zatrudnionych jest 20 nauczycieli, w tym w niepełnym wymiarze 5 i 4 pracowników obsługi. Gimnazjum pracuje na jedną zmianę. Uczniowie uczą się dwóch języków obcych – głównego, którym jest niemiecki i dodatkowego – angielskiego. Szkoła posiada pracownię komputerową. Oprócz tego w klasach znajdują się komputery z dostępem do Internetu. Gimnazjum realizuje zajęcia wyrównawcze i prowadzi koła zainteresowań dla chętnych uczni.

W Przedszkolu Gminnym objętych jest opieką 25 dzieci w wieku od 3 do 6 lat. Zatrudnionych jest 4 nauczycieli, w tym 3 w niepełnym wymiarze i 2 pracowników obsługi. Przedszkole posiada dobre warunki do prowadzenia zajęć z dziećmi.

W każdej szkole prowadzone są zajęcia pozalekcyjne i kółka zainteresowań, w Szkole Podstawowej w Świnicach utworzona jest świetlica socjoterapeutyczna, wszystkie szkoły posiadają stołówki szkolne.

## Ochrona zdrowia.

Obsługę ludności w zakresie podstawowej opieki zdrowotnej zapewnia Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej w Świnicach Warckich powstały na bazie Gminnego Ośrodka Zdrowia.

Kadra: 2 lekarzy rodzinnych na pełnych etatach i 4 pielęgniarki.

Przy Ośrodku Zdrowia działa gabinet stomatologiczny i prywatna apteka. W Świnicach Warckich powstał także punkt apteczny.

## Kultura.

Na terenie gminy funkcjonują następujące placówki kultury:

1. Gminny Ośrodek Kultury z siedzibą w Świnicach Warckich, który prowadzi szeroką działalność kulturalną i jest centrum kulturalno - społecznym gminy. Przy GOK działa: Zespół Wokalny Cantabile, Kapela Ludowa z zespołem śpiewaczym, Zespół śpiewaczy Świniczanki, Kabaret Na Sępa, Kółko Młodych Talentów, Kółko plastyczne. W GOK-u znajduje się kawiarenka internetowa, prowadzone są zajęcia z nauki tańca towarzyskiego, nauki języka niemieckiego, plastyczne, turnieje gry - w tenisa, warcaby, szachy. GOK organizuje corocznie imprezy o charakterze gminnym, takie jak Dzień Ziemniaka, Cecyliada, Powiatowy Przegląd Orkiestr Dętych, Dożynki, Festyn Trzeźwo, Zdrowo i Wesoło, warsztaty z twórcami ludowymi dla dzieci i dorosłych oraz organizuje różnego rodzaju wystawy.
2. Gminna Biblioteka Publiczna z siedzibą w Świnicach Warckich i Filia w Piaskach, które prowadzą czytelnię i wypożyczalnię książek. W ramach popularyzacji książki i czytelnictwa, organizuje wystawki, gazetki, konkursy, spotkania autorskie. Przy bibliotece gminnej działa Punkt Informacji Turystycznej – wydawane są okolicznościowe karty pocztowe, foldery, karty wielkanocne i bożonarodzeniowe. Biblioteka współpracuje z mediami.
3. 7 remiz OSP pełniących funkcję świetlic wiejskich w Stemplewie, Świnicach Warckich, Piaskach, Chwalborzycach, Grodzisku, Drozdowie, Podłężu.

## Organizacje pozarządowe.

Działalność społeczna w Gminie prowadzona jest przez 2 stowarzyszenia i Parafialny Zespół Caritas.

Stowarzyszenie „Mamy Wielkie Serca” w Świnicach Warckich działa na rzecz osób niepełnosprawnych oraz na rzecz dzieci i młodzieży wiejskiej.

Prowadzona działalność to: edukacja, rehabilitacja, terapia, pomoc psychologiczna, rzeczowa, porady i informacje, turnusy rehabilitacyjne, organizacja czasu wolnego, wypoczynki. Z inicjatywy stowarzyszenia powstała Świetlica Socjoterapeutyczna dla dzieci i młodzieży z terenu gminy Świnice Warckie.

Stowarzyszenie „Towarzystwo Przyjaciół Ziemi Świnieckiej” działa na rzecz środowiska lokalnego, rozwoju i promocji gminy Świnice Warckie, rozwoju kultury oświaty, sportu i realizacji zagospodarowania czasu wolnego dzieci i młodzieży. Prowadzi działania na rzecz osób niepełnosprawnych, rozwoju dzieła i osobowości św. Faustyny Kowalskiej.

Parafialny Zespół Charytatywny Caritas prowadzony przez Kościół Katolicki, udziela pomocy finansowej, rzeczowej i w naturze dla najuboższych mieszkańców gminy.

## Budownictwo mieszkaniowe.

Podstawową formą własności w budownictwie mieszkaniowym jest własność prywatna. Na terenie gminy Świnice Warckie przeważają prywatne budynki jednorodzinne. Gmina dysponuje 14 zasiedlonymi lokalami komunalnymi, w tym 6 mieszkań socjalnych. Gmina posiada opracowany wieloletni program gospodarowania mieszkaniowymi zasobami gminy Świnice Warckie na lata 2008 – 2012 oraz zasady wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy.

**Tabela nr 8: Aktualny stan zasobów mieszkaniowych administrowanych przez Urząd Gminy w Świnicach Warckich (stan na 31.12 2007 r.).**

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Położenie budynków** | **Liczba lokali** | |
| **Szt.** | **m2** |
| Świnice Warckie ul. Kościuszki 30 | 2 | 112 |
| Świnice Warckie ul. Szkolna 1a | 1 | 55,75 |
| Świnice Warckie ul. Szkolna 10  (Ośrodek Zdrowia) | 4 | 216,20 |
| Grodzisko 15 | 3 | 126,72 |
| Głogowiec 46 | 2 | 35,10 |
| Władysławów 17 | 1 | 56 |
| Władysławów 19 (1/4 budynku) | 1 | 14 |
| **Razem** | **14** | **615,77** |

*Źródło: Dane Urzędu Gminy Świnice Warckie*

Większość budynków stanowiących zasoby komunalne wybudowana została w latach bezpośrednio przed i powojennych. Są to więc obiekty ponad 60-letnie i mocno wyeksploatowane. Zakres potrzeb remontowych i modernizacji gminnego zasobu mieszkaniowego zdecydowanie przewyższa możliwości finansowe gminy. W dobrym stanie jest budynek ośrodka zdrowia i budynek agronomówki w Świnicach Warckich.

## Bezpieczeństwo publiczne.

**Tabela nr 9: Liczba przestępstw w latach 2003-2007**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Liczba przestępstw** | | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| Liczba stwierdzonych przestępstw w tym  przestępstwa nieletnich | | 57 | 54 | 44 | 64 | 35 |
| Struktura stwierdzonych przestępstw: | | 40 | 31 | 44 | 33 | 22 |
| 1. | kryminalne w tym: | 19 | 8 | 4 | 5 | 3 |
| - | włamania | 14 | 11 | 15 | 8 | 15 |
| - | kradzieże | 17 | 23 | 16 | 33 | 13 |
| 2. | nietrzeźwi | - | - | 1 | 6 | 2 |
| 3. | Bójki, pobicia | - | - | 7 | 10 | - |
| 4. | kradzieże linii napowietrznych | - | - | - | 2 | 1 |
| 5. | uszkodzenie mienia | - | - | - | - | 1 |
| 6. | inne | - | - | - | - | - |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie rocznych informacji Policji o stanie bezpieczeństwa na terenie Gminy Świnice Warckie*

Nad bezpieczeństwem na terenie Gminy Świnice Warckie czuwa Komenda Powiatowej Policji w Łęczycy oraz Rewir Dzielnicowy Policji w Grabowie z punkiem przyjęć w Świnicach Warckich. Działa również 11 jednostek Ochotniczej Straży Pożarnej, przy tym jedna jednostka działa w Krajowym Systemie Ratownictwa.

## System opieki nad dzieckiem.

**Tabela nr 11: Opieka nad dzieckiem i rodziną w latach 2003-2007**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Podstawowa kategoria informacji** | **Niezbędne informacje** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| Opieka nad dzieckiem i rodziną | Liczba dzieci umieszczonych w placówkach opiekuńczo-wychowawczych | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| Liczba dzieci z terenu Gminy Świnice Warckie umieszczonych w rodzinach zastępczych | 7 | 10 | 10 | 13 | 14 |
| Liczba dzieci zgłoszonych do adopcji | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| Liczba dzieci adoptowanych | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie danych GOPS*

Kolejną przesłanką, która dominuje wśród problemów pomocy społecznej jest bezradność w sprawach opiekuńczo – wychowawczych i deficyt umiejętności prowadzenia gospodarstwa domowego, która zauważana jest szczególnie w rodzinach wielodzietnych i patologicznych. Bezradność ta przejawia się w opiece i wychowywaniu dzieci oraz w prowadzeniu gospodarstwa domowego, tj. nieracjonalne dysponowanie budżetem domowym. Dysfunkcjami współistniejącymi w bezradności są problemy w pełnieniu ról rodzicielskich, niedojrzałość emocjonalna rodziców, problemy wychowawcze z dziećmi w środowisku rodzinnym ujawniające się w postaci zachowań agresywnych, buntowniczych przejawiające się łamaniem przez dzieci i młodzież panujących obyczajów i norm. Problemy opiekuńczo – wychowawcze, przemoc w rodzinie, konflikty międzypokoleniowe są przyczyną umieszczania dzieci i młodzieży w placówkach opiekuńczo – wychowawczych lub resocjalizacyjnych. Obecnie w Domu Dziecka z terenu naszej gminy przebywają 2 osoby, a w rodzinach zastępczych przebywa 14 dzieci.

## System opieki nad osobami starszymi i niepełnosprawnymi.

**Tabela nr 12: Opieka nad osobami niepełnosprawnymi**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Podstawowa kategoria informacji** | **Niezbędne informacje** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| **Problemy społeczne - niepełnosprawność** | Liczba osób niepełnosprawnych zamieszkałych w gminie | 879 |  |  |  |  |
| Orzeczenia o niepełnosprawności wydane dla mieszkańców gminy w latach | 25 | 21 | 34 | 32 | 42 |
| Orzeczenia o potrzebie kształcenia indywidualnego dla niepełnosprawnych uczniów | 4 | 0 | 2 | 4 | 3 |
| Edukacja niepełnosprawnych uczniów | 1 | 1 | 4 | 3 | 4 |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie danych GOPS*

Niepełnosprawność to pojęcie, które obejmuje różne ograniczenia funkcjonalne jednostek ludzkich w każdym społeczeństwie, wynikające z uszkodzenia zdolności wykonywania jakiejś czynności w sposób uznawany za normalny i typowy dla życia ludzkiego. Ograniczenia te mogą mieć charakter stały lub przejściowy całkowity lub częściowy mogą dotyczyć sfery sensorycznej, fizycznej i psychicznej.

Mówiąc o osobach niepełnosprawnych mamy na myśli osoby posiadające stopień niepełnosprawności lub orzeczenie o całkowitej lub częściowej niezdolności do pracy wydane przez Zespół Orzekania o Stopniu Niepełnosprawności lub Komisje Lekarską ZUS, KRUS a także osoby nieposiadające takiego orzeczenia, ale zaliczone do osób niepełnosprawnych na podstawie samooceny zdolności wykonywania podstawowych czynności życiowych (kryterium biologiczne).

Za dzieci niepełnosprawne uznaje się takie dzieci, które na skutek złego stanu zdrowia, uszkodzenia lub braku analizatorów zmysłu, uszkodzenia narządów ruchu, nieprawidłowego funkcjonowania mózgu bądź też przewlekłej choroby wymagają specjalnej pomocy aby móc prawidłowo i w maksymalnym dla siebie stopniu aktywnie funkcjonować w środowisku społecznym**.** Dotyczy osób przewlekle chorych, które wymagają systematycznego i stałego leczenia, dotyczy to szczególnie chorób takich jak nowotwory, choroby płuc lub inne poważne schorzenia.

Analizując dane należy stwierdzić, że osoby te stanowią dużą grupę korzystającą z różnych form pomocy społecznej. Na podstawie obserwacji pracowników socjalnych Ośrodka zauważa się, że sytuacja tych osób jest bardzo trudna. Najczęściej osoby te nie korzystają z tak potrzebnej dla nich rehabilitacji, terapii i edukacji. Dużym problemem są również bariery architektoniczne w miejscu zamieszkania jak i budynkach użyteczności publicznej, które utrudniają a niekiedy wręcz uniemożliwiają uczestnictwo tych osób w normalnym życiu. Brak jest infrastruktury socjalnej dla osób niepełnosprawnych. Obecnie 5 osób niepełnosprawnych z terenu naszej gminy korzysta z usług Środowiskowego Domu Samopomocy w Czepowie.

Dzieci i młodzież upośledzona umysłowo i niepełnosprawna z wadami postawy, serca uczy się i rehabilituje w Specjalnym Ośrodku Szkolno – Wychowawczym w Stemplewie.

Dla osób niepełnosprawnych GOPS posiada na stanie wózki inwalidzkie, krzesła, toalety, balkoniki, kule, laski, które wypożycza nieodpłatnie.

Osoby, które z powodu wieku lub niepełnosprawności nie są w stanie samodzielnie funkcjonować w środowisku mogą korzystać z usług opiekuńczych. W przypadku braku możliwości zorganizowania usług lub pomocy, jeżeli osoba wymaga całodobowej opieki może zostać umieszczona w Zakładzie Opiekuńczo Leczniczym lub Domu Pomocy Społecznej. Obecnie z usług opiekuńczych świadczonych przez GOPS korzysta bezpłatnie 1 osoba (stały podopieczny Ośrodka).

## Analiza systemu pomocy społecznej w gminie oraz charakterystyka grup objętych szczególnym wsparciem.

Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej w Świnicach Warckich jest jednostką organizacyjną Gminy Świnice Warckie, terenem działania jest obszar Gminy Świnice Warckie. Kadrę ośrodka stanowi 5 osób, w tym kierownik, 2 środowiskowych pracowników socjalnych, aspirant pracy socjalnej i pracownik ds. świadczeń rodzinnych.

Gmina Świnice Warckie podzielona została na 2 rejony pracy socjalnej:

|  |  |
| --- | --- |
| **I rejon pracy socjalnej** | **II rejon pracy socjalnej** |
| Świnice Warckie, | Kraski, |
| Bielawy, | Kozanki Podleśne |
| Piaski, | Chwalborzyce, |
| Parski, | Chorzepin, |
| Drozdów, | Kaznów, |
| Gusin, | Zbylczyce, |
| Podłęże, | Tolów, |
| Rogów, | Świnice Warckie Kolonia, |
| Władysławów, | Stemplew, |
| Wola Świniecka, | Grodzisko, |
| Głogowiec, | Kosew. |

Podział na rejony pracy socjalnej ułatwia organizację pracy i daje pozytywne efekty, pracownicy mają stały kontakt ze środowiskiem co służy właściwej diagnozie i ułatwia skuteczne rozwiązywanie istniejących trudności i problemów w danym środowisku.

W chwili obecnej GOPS w Świnicach Warckich spełnia rolę koordynatora działań skierowanych do grup osób potrzebujących różnego typu wsparcia. Prowadzone w GOPS analizy i obserwacje wskazują konieczność rozwiązywania problemów społecznych dotykających mieszkańców gminy, a nie tylko petentów pomocy społecznej.

Świadczenia pomocy społecznej w latach 2003-2007 przedstawia tabela nr 13. W roku 2007 skorzystały z pomocy społecznej łącznie 986 osób. W porównaniu z latami poprzednimi najwięcej. Również najwięcej, bo 14 066 osób skorzystało ze świadczeń rodzinnych. Wyraźnie spadła liczba gospodarstw domowych dotkniętych problemem ubóstwa. W 2003 roku takich rodzin było 248, a w 2007 r. – 136.

**Tabela nr 13: Świadczenia pomocy społecznej w latach 2003-2007**

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Niezbędne informacje** | **2003** | | **2004** | | **2005** | | | **2006** | | **2007** | |
| O liczbie osób 1 | 11 | | 12 | | 10 | | | 10 | | 11 | |
| 2 | 9 | | 8 | | 9 | | | 15 | | 14 | |
| 3 | 8 | | 6 | | 6 | | | 6 | | 4 | |
| 4 i więcej | 32 | | 29 | | 20 | | | 19 | | 15 | |
| Zasiłki stałe | l.rodzi | l. sób | l.rodzin | l. s. | l. odzin | l. osób | | l.rodz. | l.osób | l.rodz. | l.os. |
| 4 | 23 | przeszły do świadczeń rodzinnych | | | | | | | | |
| Renta socjalna | 38 |  | przeszły do ZUS | | | | | | | | |
| Zasiłki stałe wyrównawcze  Od 1.052004 zasiłki stałe | 16 | 40 | 12 | 28 | 12 | | 29 | 14 | 34 | 15 | 40 |
| Macierzyński zasiłek okresowy | 8 | 43 | 3 | 12 | 0 | | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| Macierzyński zasiłek jednorazowy | 6 | 24 | 1 | 3 | 0 | | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| Zasiłki okresowe | 57 | 224 | 89 | 340 | 74 | | 282 | 79 | 293 | 58 | 202 |
| Zasiłki rodzinne | 3 | 18 | Przeszły do świadczeń rodzinnych | | | | | | | | |
| Zasiłki pielęgnacyjne | 15 | 48 | j/w | | | | | | | | |
| Posiłek | 127 | 284 | 81 | 197 |  | |  |  |  |  |  |
| Zasiłki celowe | 170 | 571 | 179 | 618 | 162 | | 569 | 172 | 583 | 139 | 448 |
| Usługi opiekuńcze | 1 | 1 | 1 | 1 | 1 | | 1 | 1 | 1 | 1 | 1 |
| Zdarzenia losowe | 1 | 2 | 0 | 0 | 0 | | 0 | 0 | 0 | 1 | 1 |
| Składka zdrowotna |  | 39 |  | 8 |  | | 8 |  | 9 |  | 9 |
| Program pomoc państwa w zakresie dożywiania |  | 0 |  | 0 |  | | 595 |  | 610 |  | 595 |
| Budżet na zadania pomocy społecznej w zł | 419 431 | | 264 622 | | 353 103 | | | 438 546 | | 405 697 | |
| Liczba świadczeniobiorców pomocy społecznej l. rodzin; l. osób w rodzinach | 284 | | 207 | | 179 | | | 199 | | 293 | |
| 1113 | | 763 | | 678 | | | 721 | | 986 | |
| Liczba gospodarstw dotkniętych ubóstwem | 248 | | 193 | | 140 | | | 167 | | 136 | |
| Świadczenia rodzinne budżet w zł; ilość świadczeń | - | | 307 402 | | 651 303 | | | 1.160505 | | 1.282358 | |
| - | | 3226 | | 8239 | | | 13913 | | 14066 | |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie danych GOPS*

**Tabela nr 14: Powody przyznania pomocy**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Podstawowa kategoria informacji** | **Niezbędne informacje** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| **Powody przyznania pomocy** | ubóstwo | 248 | 193 | 140 | 167 | 136 |
| sieroctwo | 1 | 1 | 0 | 0 | 1 |
| bezdomność | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| Potrzeba ochrony macierzyństwa | 15 | 5 | 5 | 5 | 0 |
| bezrobocie | 193 | 178 | 119 | 124 | 120 |
| niepełnosprawność | 83 | 60 | 39 | 40 | 42 |
| Długotrwała choroba | 30 | 15 | 13 | 10 | 37 |
| Bezradność w sprawach opiekuńczo-wychowawczych i prowadzenia gospodarstwa domowego ogółem  W tym rodziny niepełne | 21  20 | 26  18 | 47  21 | 48  29 | 47  13 |
| Rodziny wielodzietne | 29 | 24 | 26 | 33 | 37 |
| alkoholizm | 15 | 15 | 15 | 15 | 7 |
| narkomania | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| Trudności w przystosowaniu do życia po opuszczeniu zakładu karnego | 1 | 1 | 0 | 0 | 0 |
| Klęska żywiołowa lub ekologiczna | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| Przemoc w rodzinie | 0 | 2 | 0 | 1 | 0 |
| Zdarzenie losowe | 0 | 1 | 0 | 1 | 1 |
| Sytuacja kryzysowa | 0 | 1 | 0 | 0 | 0 |
| Brak umiejętności w przystosowaniu do życia młodzieży opuszczającej placówki opiekuńczo-wychowawcze | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |
| Trudności w integracji osób które otrzymały status uchodźcy | 0 | 0 | 0 | 0 | 0 |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie danych GOPS*

Głównym powodem ubiegania się o pomoc społeczną, jak wynika z tabeli nr 14, jest ubóstwo, kolejnym bezrobocie. Następne w kolejności to: niepełnosprawność, długotrwała choroba, bezradność w sprawach opiekuńczo-wychowawczych, wielodzietność i alkoholizm.

Ubóstwo określa się jako stan, w którym jednostce czy grupie społecznej brakuje środków na zaspokojenie podstawowych potrzeb uznawanych w danej społeczności za niezbędne. Pod pojęciem podstawowe potrzeby kryją się poza wyżywieniem takie potrzeby jak ubranie, opłaty mieszkaniowe, leki. Zjawisko ubóstwa ma wiele przyczyn, które nie zawsze da się jasno wyodrębnić. Może ono być wywołane bezrobociem czy niepełnosprawnością ale także biernością życiową i brakiem odpowiedzialności za siebie i własną rodzinę. Wczesne wykrycie i dotarcie do rodzin znajdujących się na skraju ubóstwa a później intensywna praca socjalna przyczynią się do zapobiegania i utrwalenia się podstaw bierności bądź roszczeniowości.

Ubóstwo rodzin dotyka najbardziej dzieci. Przejawem tego jest niedożywienie dzieci i młodzieży, dlatego GOPS finansuje dzieciom i młodzieży dożywianie w szkołach. Bezrobocie w Gminie Świnice Warckie jest dość wysokie, dotyka szerokie kręgi społeczne. Utrata pracy oraz możliwość zatrudnienia jest dla wielu gospodarstw domowych szczególnie trudne, w rodzinach tych pojawiają się kłopoty finansowe. Bezrobocie burzy klimat w rodzinie. Ma wpływ destrukcyjny na pełnienie przez rodzinę podstawowych funkcji. Najbardziej bolesnym aspektem bezrobocia jest zagrożenie egzystencji własnej rodziny. Powoduje szybką degradację, biedę a tym samym rozszerza się sfera ubóstwa. Skutki bezrobocia to pogarszanie stanu zdrowia w rodzinie, konflikty oraz nasilenie patologii społecznej, alkoholizmu, osłabienie autorytetu rodziców.

Następnym problemem stanowiącym podstawą udzielenia świadczeń są osoby uzależnione od alkoholu. Z problemem nadużywania alkoholu pracownicy socjalni spotykają się od wielu lat, pomimo, że grupa nie jest zbyt liczna nie można jej bagatelizować albowiem alkoholizm jest plagą niszczącą nie tylko jednostkę ale i całą rodzinę, szczególnie cierpią dzieci i wymagają różnego rodzaju wsparcia. Z obserwacji pracowników socjalnych najczęstszą przyczyną nadużywania alkoholu przez osoby, rodziny jest ubóstwo i bezrobocie. Często zjawisku temu towarzyszy przemoc fizyczna i psychiczna w rodzinie stosowana nieraz i w stosunku do dzieci. Praca z osobami uzależnionymi jest bardzo trudna i często skazana na niepowodzenie. GOPS w tej kwestii współpracuje na co dzień z Gminną Komisją Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, z Poradnią Uzależnień w Łęczycy, Szpitalami Odwykowymi a także kuratorami.

Typy rodzin objętych pomocą ośrodka przedstawia tabela nr 15. Ogółem z pomocy korzystało w 2007 r. 176 rodzin, z czego 113 rodzin to rodziny z dziećmi.

**Tabela nr 15: Typy rodzin objętych pomocą w latach 2003-2007**

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Podstawowa kategoria informacji** | **Niezbędne informacje** | **2003** | **2004** | **2005** | **2006** | **2007** |
| **Typy rodzin korzystających z pomocy** | Rodziny ogółem | 284 | 250 | 164 | 198 | 176 |
| O liczbie osób  w rodzinie  1 | 39 | 36 | 35 | 36 | 32 |
| 2 | 14 | 27 | 20 | 27 | 30 |
| 3 | 84 | 33 | 28 | 27 | 22 |
| 4 | 47 | 91 | 30 | 44 | 31 |
| 5 | 61 | 32 | 25 | 29 | 32 |
| 6 i więcej | 39 | 31 | 26 | 35 | 29 |
| W tym z wiersza 1 |  |  |  |  |  |
| Rodziny z dziećmi ogółem | 225 | 158 | 108 | 129 | 113 |
| O liczbie dzieci 1 | 27 | 29 | 31 | 44 | 40 |
| 2 | 121 | 57 | 29 | 33 | 28 |
| 3 | 48 | 48 | 27 | 34 | 28 |
| 4 | 20 | 13 | 10 | 12 | 11 |
| 5 | 6 | 8 | 8 | 5 | 5 |
| 6 | 2 | 2 | 3 | 1 | 1 |
| 7 i więcej | 1 | 1 | 0 | 0 | 0 |
| Rodziny niepełne ogółem | 21 | 25 | 21 | 29 | 27 |
| O liczbie dzieci 1 | 6 | 8 | 8 | 15 | 14 |
| 2 | 6 | 11 | 7 | 6 | 4 |
| 3 | 6 | 5 | 3 | 4 | 5 |
| 4 i więcej | 3 | 1 | 3 | 4 | 4 |
| Rodziny emerytów i rencistów ogółem | 60 | 55 | 45 | 50 | 44 |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie danych GOPS*

1. **Identyfikacja zasobów, problemów i potrzeb społecznych w gminie Świnice Warckie.**

## Analiza kapitału społecznego.

**Tabela nr 16: Analiza kapitału społecznego na terenie gminy**

|  |  |
| --- | --- |
| **Instytucja/ organizacja** | **Pełnione role i zadania**  **(zakres działania)** |
| **Urząd Gminy** | Załatwianie spraw z zakresu administracji publicznej. |
| **Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej** | Zaspokajanie potrzeb w zakresie opieki społecznej, udzielanie świadczeń, wypożyczalnia sprzętu rehabilitacyjnego. |
| **Gminny Ośrodek Kultury** | Organizowanie wolnego czasu dorosłych, dzieci i młodzieży, festyny, warsztaty, kółka zainteresowań. |
| **Gminny Zespół Obsługi Ekonomicznej i Administracyjnej Oświaty** | Obsługa administracyjna szkół,  dowozy. |
| **Gminna Biblioteka Publiczna** | Udostępnianie literatury i prasy, propagowanie czytelnictwa wśród mieszkańców, organizowanie spotkań autorskich. |
| **Gimnazjum** | Edukacja młodzieży w wieku  13 – 16 lat. |
| **Szkoła Podstawowa**  **w Świnicach Warckich** | Edukacja dzieci w wieku  6 – 12 lat. |
| **Szkoła Podstawowa**  **w Piaskach** | Edukacja dzieci w wieku  6 – 12 lat. |
| **Przedszkole Gminne** | Edukacja dzieci w wieku  3 – 6 lat. |
| **Specjalny Ośrodek  Szkolno-Wychowawczy Stemplew** | Praca z dziećmi niepełnosprawnymi, hipoterapia, siłownia, hydromasaż, szkoła podstawowa, gimnazjum, szkoła zawodowa i liceum. |
| **Stowarzyszenie**  **„ Mamy Wielkie Serca”** | Realizacja projektów, pozyskiwanie funduszy, działanie świetlicy, organizowanie imprez. |

|  |  |
| --- | --- |
| **Instytucja/ organizacja** | **Pełnione role i zadania**  **(zakres działania)** |
| **Niepubliczny Zakład Opieki Zdrowotnej „Mamed”** | Opieka zdrowotna mieszkańców. |
| **Policja** | Bezpieczeństwo mieszkańców gminy. |
| **Towarzystwo Przyjaciół Ziemi Świnickiej** | Promocja gminy. |
| **Polski Związek Emerytów, Rencistów i Inwalidów** | Organizowanie pielgrzymek, wycieczek i imprez okolicznościowych. |
| **Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych** | Pomoc rodzinom osób uzależnionych i alkoholikom. |
| **Związek Kombatantów** | Finansowa pomoc kombatantom. |
| **Ludowy Klub Sportowy** | Sport i rekreacja. |
| **Koło łowieckie „Bażant”** | Organizowanie polowań, ochrona przyrody. |
| **Klub strzelecki** | Organizowanie zawodów strzeleckich. |
| **Punkt Informacji Turystycznej** | Obsługa ruchu turystyczno-pielgrzymkowego. |
| **Centrum Kształcenia na Odległość na Wsi** | Organizacja kursów, szkoleń za pomocą Internetu. |
| **OSP Świnice Warckie** | Gaszenie pożarów, ochrona przeciwpożarowa,  Udział w zawodach strażackich, orkiestra dęta. |
| **OSP Piaski** | Gaszenie pożarów, ochrona przeciwpożarowa, organizacja zabaw. |
| **OSP Chwalborzyce** |
| **OSP Stemplew** | Gaszenie pożarów, ochrona przeciwpożarowa. Organizacja zabaw.  Orkiestra dęta |
| **OSP Podłęże** | Ochrona przeciwpożarowa |
| **OSP Chorzepin** |
| **OSP Drozdów** |
| **OSP Grodzisko** | Gaszenie pożarów, ochrona przeciwpożarowa. Organizacja zabaw. |

|  |  |
| --- | --- |
| **Instytucja/ organizacja** | **Pełnione role i zadania**  **(zakres działania)** |
| **OSP Zimne** | Ochrona przeciwpożarowa |
| **OSP Zbylczyce** |
| **OSP Bielawy** |
| **Zgromadzenie Sióstr Matki Bożej Miłosierdzia** | Obsługa pielgrzymów z kraju i ze świata. |
| **Parafia Rzymsko-Katolicka Świnice Warckie** | Organizowanie zjazdu dzieci pierwszokomunijnych z diecezji włocławskiej, kół żywego różańca. |
| **Parafia Rzymsko-Katolicka**  **Grodzisko** | Organizowanie odpustów. |
| **Parafia Rzymsko-Katolicka**  **Chwalborzyce** | Dożynki gminne,  Odpust. |

*Źródło: Opracowanie warsztatowe*

## Analiza SWOT.

Klasycznym narzędziem stosowanym od wielu lat w analizie strategicznej jest zestawienie silnych stron, atutów i słabych stron (braków, problemów) analizowanych problemów gminy oraz określenie szans i zagrożeń rozwojowych w uwarunkowaniach ekonomicznych, społecznych i politycznych. Analiza została wypracowana przez uczestników warsztatów strategicznych.

|  |  |
| --- | --- |
| **MOCNE STRONY** | **SŁABE STRONY** |
| 1. Kult Św. Faustyny:   -domek narodzin  -klasztor sióstr  -sanktuarium urodzin i chrztu  -święto Miłosierdzia  2. Dworek Marii Konopnickiej  3. Rzeka Ner- Natura 2000  4. Autostrada A2  5. Magistrala kolejowa  6. Dobrze funkcjonujące szkoły na terenie gminy:  -Podstawowa w Świnicach  -Podstawowa w Piaskach  -Gimnazjum w Świnicach  -SOSW Stemplew  7. 10 OSP w tym trzy orkiestry dęte:  -Świnice Warckie – KSRG  -Stemplew  -Grodzisko  -zawody strażackie  8. Centrum inicjatyw szkolenia na odległość w Piaskach  9. GOK: zespoły ludowe, wokalne, imprezy:  -Święto jabłka  -Dzień ziemniaka  -Zlot DS. „WS”  -Dożynki  -Przegląd orkiestr  10. Organizacje Pozarządowe:  -Stowarzyszenie „*Mamy wielkie serca*”  -Towarzystwo „*PZŚ”*  -Związek „*Emerytów i Rencistów*”  -Związek Kombatantów  11. Klub sportowy LZS  12. Sady, lasy- oznakowane szlaki rowerowe  13. Koło łowieckie Bażant  14. Klub strzelecki „*Lok*”- organizowanie zawodów  15. Wypożyczalnia sprzętu rehabilitacyjnego przy GOPS  16. Świetlica środowiskowa dla dzieci i młodzieży  17. Punkt informacji turystycznej  18. Twórcy ludowi: rzeźbiarz, malarstwo na szkle  19. Drużyny harcerskie  20. Zabytki – są, ale nie są zagospodarowane  21. Przedszkole  22.Wykształceni ludzie  23. Pełne zwodociągowanie gminy  24. Pełna elektryfikacja gminy  25. Dziko żyjąca zwierzyna | 1. Pijaństwo 2. Bezrobocie 3. Wandalizm 4. Przemoc w rodzinie 5. Brak perspektyw dla młodych ludzi 6. Malejąca ilość mieszkańców 7. Nieatrakcyjna oferta pracy 8. Sprzedaż używek dzieciom poniżej 18 roku życia 9. Zaniedbane pobocza i zarośnięte rowy 10. Dziury w jezdni 11. Nieoświetlone ulice 12. Psy i koty wałęsające się po ulicach 13. Zaniedbane posesje 14. Nieodśnieżane drogi na czas 15. Dzikie wysypiska 16. Za mało miejsc parkingowych 17. Źle rozwinięta kanalizacja 18. Utrudniony dostęp do Internetu 19. Depresja |
| **SZANSE** | **ZAGROŻENIA** |
| 1. Środki unijne do wykorzystania 2. Kompetentni ludzie - za mało 3. Rozwój turystyki – baza noclegowa 4. Agroturystyka 5. Natura 2000 – zagospodarowanie 6. Techniczne i zawodowe szkoły 7. Autostrada A2, budowa infrastruktury drogowej 8. Nowe zakłady pracy – przyciągnięcie inwestorów 9. Kult św. Faustyny – rozwój, promocja 10. Otwarcie mieszkańców na turystów 11. Świetlice terapeutyczne 12. Wyposażenie szkół 13. Obiekty sportowe 14. Ścieżki rowerowe 15. Monitoring wizyjny 16. Wolontariat 17. Schronisko dla psów 18. Baseny – ośrodek wypoczynkowy 19. Nowe przedszkola 20. Internet w każdym domu 21. Kawiarnia – restauracja 22. Wszystkie drogi oświetlone 23. Parkingi 24. Kompleks sportowo-rekreacyjny 25. Inne obiekty zabytkowe | 1. Zorganizowane grupy przestępcze 2. Sekty 3. Pseudokibice 4. Zanieczyszczenie środowiska 5. Konflikty z sąsiednimi gminami i sąsiadami 6. Epidemia 7. Narkotyki 8. Powiększanie obszaru Natura 2000 9. Buble prawne 10. Wzrost bezrobocia 11. Powodzie 12. Ataki terrorystyczne 13. Klęski żywiołowe 14. Wojny 15. Bezdomni 16. Imigranci 17. Zakłady chemiczne 18. Zmniejszanie miejsc pracy 19. Zmniejszanie liczby mieszkańców 20. Brak turystów spowodowany zaniedbaniem zabytków gminy 21. Brak zaangażowania GOK-u |

## Raport z przeprowadzonych badań ankietowych wśród mieszkańców.

Przeprowadzone badania ankietowe wśród mieszkańców Gmin, miały na celu poznanie opinii mieszkańców na temat problemów społecznych występujących w Gminie oraz proponowanych rozwiązań mających na celu ich zminimalizowanie, a w szczególności problemów i proponowanych rozwiązań dotyczących dzieci i młodzieży, rodzin oraz osób starszych.

Rozdano w sumie 150 ankiet, z czego do gminy wróciły 103. Najwięcej problemów stwarzały pytania otwarte, gdzie należało wyrazić własne opinie oraz zaproponować możliwości rozwiązania problemu.

W badaniu wzięło udział ogółem 103 mieszkańców gminy Świnice Warckie, z czego: 18 osób to mieszkańcy wsi Świnice Warckie, po 6 – mieszkańcy wsi Świnice Warckie-Kolonia, Parski, Kraski, Gusin, Chwalborzyce, po 5 – mieszkańcy wsi Głogowiec, Kozanki Podleśne, Stemplew, Wola Świniecka, Wyganów, 4 osoby z Kaznowa i Władysławowa, po 3 – mieszkańcy Rogowa, Podgórza, Kosewa, Tolowa i Grodziska, po 2 – to mieszkańcy Chorzepina i Drozdowa, po 1 osobie to mieszkańcy wsi Zbylczyce, Piaski, Strachów.

**Tabela nr 17: Struktura wiekowa respondentów**

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **Przedział wiekowy** | **Płeć** | | **Razem** |
| **Kobiety** | **Mężczyźni** |
| 18-25 | 6 | 2 | 8 |
| 26-39 | 16 | 14 | 30 |
| 40-49 | 21 | 17 | 38 |
| 50-59 | 15 | 8 | 23 |
| 60 i więcej | 1 | 3 | 4 |
| Razem | 59 | 44 | 103 |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie ankiet*

W badaniu wzięło udział 57 kobiet i 44 mężczyzn. Najliczniejszą grupę ankietowanych stanowiły osoby w przedziale wiekowym 40-49 lat   
i osoby w wieku 26-39 lat.

**Tabela nr 18: Wykształcenie respondentów**

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **Poziom wykształcenia** | **Płeć** | | **Razem** |
| **kobiety** | **mężczyźni** |
| podstawowe | 4 | 3 | 7 |
| zawodowe | 12 | 19 | 31 |
| średnie | 27 | 14 | 41 |
| policealne | 6 | 3 | 9 |
| wyższe | 10 | 5 | 15 |
| **Razem** | **59** | **44** | **103** |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie ankiet*

Wśród badanych osób dominowało wykształcenie średnie – 41 osób, oraz zawodowe – 31 osób. Najmniej było osób z wykształceniem podstawowym – 7.

**Tabela nr 19: Źródła utrzymania gospodarstwa domowego**

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **Źródło utrzymania** | **Płeć** | | **Razem** |
| **Kobiety** | **Mężczyźni** |
| Praca na rachunek własny | 6 | 7 | 13 |
| Praca dorywcza | 0 | 0 | 0 |
| Praca najemna w sektorze prywatnym | 6 | 2 | 8 |
| Pozostaje na utrzymaniu członka rodziny | 6 | 1 | 7 |
| Praca najemna w sektorze publicznym | 10 | 6 | 16 |
| Świadczenie z GOPS | 0 | 0 | 0 |
| Praca we własnym gospodarstwie rolnym | 29 | 23 | 52 |
| Zasiłek dla bezrobotnych | 0 | 1 | 1 |
| Emerytura/renta | 2 | 4 | 6 |
| **Razem** | **59** | **44** | **103** |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie ankiet*

Najliczniejszą grupę stanowią osoby pracujące we własnym gospodarstwie rolnym – 52 osoby, drugą pod względem wielkości stanowią osoby pracujące najemnie w sektorze publicznym – 16 osób, a następną osoby pracujące na własny rachunek – 13 osób. Wśród respondentów nie znalazły się osoby utrzymujące się ze świadczeń ośrodka pomocy społecznej, a tylko jedna osoba otrzymująca zasiłek dla bezrobotnych.

Znajomość Gminnej Strategii Rozwiązywania problemów Społecznych jak wynika z przeprowadzonego badania jest bardzo słaba. Tylko 28 osób podało odpowiedź twierdzącą, 71 osób twierdzi, że nie zna jej założeń.

**Najważniejsze problemy społeczne na terenie gminy wobec dzieci i młodzieży**

**Tabela nr 20: Problemy społeczne wobec dzieci i młodzieży**

|  |  |
| --- | --- |
| **Rodzaj problemu** | **Liczba odpowiedzi** |
| Brak miejsca spotkań np. w poszczególnych wsiach | 76 |
| Brak opieki nad dziećmi w wieku przedszkolnym | 29 |
| Brak odpowiedniego miejsca na spotkania dla młodzieży | 74 |
| Ograniczony dostęp do Internetu | 44 |
| Ograniczony dostęp do placówek kulturalnych, sportowych i rekreacyjnych | 66 |
| Zażywanie narkotyków | 26 |
| Używanie alkoholu | 68 |
| Palenie papierosów | 62 |
| Brak możliwości dokształcania się | 37 |
| Inne | 4 |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie ankiet*

Za najważniejszy problem w przypadku dzieci i młodzieży ankietowani uznali brak miejsca spotkań w poszczególnych wsiach. Na 103 ankietowanych taki problem widzi 76 osób. Drugi problemem dla 74 osób jest brak odpowiedniego miejsca na spotkania dla młodzieży. Kolejnym problemem jest używanie alkoholu przez dzieci i młodzież, który wskazuje 68 osób. Dla 66 respondentów problemem jest ograniczony dostęp do placówek kulturalnych, sportowych i rekreacyjnych. Z kolei palenie przez dzieci i młodzież papierosów jako problem wskazuje 62 ankietowanych.

**Najważniejsze problemy społeczne na terenie gminy wobec osób starszych**

**Tabela nr 21: Problemy społeczne wobec osób starszych**

|  |  |
| --- | --- |
| **Rodzaj problemu** | **Liczba odpowiedzi** |
| Brak zajęć, kontaktów z ludźmi w tym samym wieku | 55 |
| Problem z dojazdem do lekarzy | 59 |
| Problemy zdrowotne | 83 |
| Niepełnosprawność | 35 |
| Samotność– izolacja | 52 |
| Ograniczona zdolność do samoobsługi | 28 |
| Niewystarczający zakres usług opiekuńczych | 62 |
| Brak zagospodarowania wolnego czasu dla osób w wieku poprodukcyjnym | 52 |
| Brak organizacji imprez kulturalnych | 39 |
| Inne | 5 |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie ankiet*

W przypadku osób starszych ankietowani uznali za najważniejszy problem zdrowotny. 83 respondentów wskazało go swoich ankietach. Jako następny wskazano niewystarczający zakres usług opiekuńczych – problem ten wskazuje 62 badanych.

**Najważniejsze problemy społeczne na terenie gminy wobec rodzin**

**Tabela nr 22: Problemy społeczne wobec rodzin**

|  |  |
| --- | --- |
| **Rodzaj problemu** | **Liczba odpowiedzi** |
| Ubóstwo | 55 |
| Bezrobocie | 75 |
| Alkoholizm | 75 |
| Niepełnosprawność | 14 |
| Przemoc w rodzinie | 36 |
| Bezradność w sprawach opiekuńczo – wychowawczych | 44 |
| Bezradność życiowa | 50 |
| Rozbicia rodzin - wyjazdy zagraniczne | 31 |
| Niewydolność materialna rodziny | 69 |
| Ograniczony dostępu do pomocy specjalistycznej | 51 |
| Inne | 1 |

*Źródło: Opracowanie własne na podstawie ankiet*

**Tworzenie świetlic środowiskowych**

Większość osób ankietowanych, bo aż 69, co stanowi 67% całej badanej grupy, jest za tworzeniem na terenie gminy świetlic środowiskowych. Wśród propozycji lokalizacji placówek wymieniali: utworzenie świetlic wiejskich w każdym sołectwie, strażnice OSP, budynki zarządzane przez Gminę, Gminą Bibliotekę Publiczną oraz szkoły podstawowe.

23 osoby nie miały zdania na ten temat, a 11 osób z badanej grupy było przeciw tworzeniu świetlic środowiskowych.

**Świadczenie usług opiekuńczych**

Na pytanie czy na terenie gminy jest zapotrzebowanie na świadczenie usług opiekuńczych dla osób starszych 60 osób – 59% badanej grupy – odpowiedziało twierdząco. Jako potencjalnych usługodawców głównie wymieniano Ośrodek Pomocy Społecznej, poza tym wskazywano Gminę, osoby korzystające z pomocy GOPS, chętnych bezrobotnych, siostry zakonne, pielęgniarki, wolontariuszy a także opiekunki które byłyby zatrudnione przez gminę. 10 osób z grupy respondentów nie widziało takiego zapotrzebowania, a 32 osoby nie miało na ten temat zdania.

**Rozwiązania problemów dzieci i młodzieży**

**Jakie Pana/Pani zdaniem rozwiązania mogą być odpowiedzią na problemy dzieci i młodzieży? Proszę o wpisanie pomysłów, które mogłyby zaistnieć w Gminie?**

Na to pytanie odpowiedziała tylko część respondentów, nie mniej propozycji rozwiązań problemów dzieci i młodzieży zaproponowano bardzo dużo, są to:

* utworzenie miejsc spotkań młodzieży,
* szerszy dostęp dzieci do przedszkoli,
* zwiększenie miejsc pracy dla młodzieży,
* organizacja wycieczek,
* świetlice środowiskowe,
* zajęcia, które umilą czas, np.: konkursy, zabawy,
* praca w okresie wakacyjnym, np. w sadach,
* wycieczki rowerowe lub piesze,
* większy dostęp do Internetu,
* organizacja zajęć kulturalnych,
* poświęcenie więcej czasu młodzieży,
* place zabaw dla najmłodszych,
* zagospodarowanie wolnego czasu młodzieży przez np. GOK,
* ułatwienie dostępu do placówek rekreacyjno-kulturalnych,
* organizacja imprez i zajęć w wolnym czasie,
* różne formy zajęć rekreacyjno-sportowych,
* bezpłatne kursy językowe,
* rozbudowanie biblioteki gminnej,
* rozszerzenie oferty kawiarenki internetowej,
* spotkania z psychologiem,
* zajęcia pozalekcyjne dla dzieci,
* zaostrzenie kontroli narkotykowej,
* spotkania młodzieży na wieczorkach muzycznych, pracach rękodzielniczych oraz rozpowszechnianie uprawiania sportu,
* organizowanie szkoleń dla młodzieży,
* różnego rodzaju kółka zainteresowań, artystyczne, plastyczne,
* spotkania np. z osobami które wyszły z nałogów – rówieśnikami,
* wyjazdy na basen,
* klub młodych talentów,
* wyrównanie poziomu edukacji między wsią a miastem,
* tworzenie kółek zainteresowań,
* otworzenie świetlicy dla dzieci gdzie mogą się bawić i porozmawiać przez zabawę i rozmowę, dzieci otwierają się i mówią o swoich problemach,
* nauka na komputerze,
* boisko sportowe, hala sportowa,
* psycholog lub pedagog w Gimnazjum,
* porządny gabinet stomatologiczny.

**Rozwiązania problemów osób starszych**

**Jakie Pana/Pani zdaniem rozwiązania mogą być odpowiedzią na problemy osób starszych? Proszę o wpisanie pomysłów, które mogłyby zaistnieć w Gminie?**

Respondenci proponowali następujące rozwiązania:

* szeroki dostęp do lekarzy specjalistów w ramach Narodowego Funduszu Zdrowia,
* miejsca spotkań (świetlice wiejskie),
* organizowanie dla osób starszych różnego rodzaju spotkań, wycieczek,
* pomoc ludziom którzy nie mają czym dojechać do lekarza,
* poprawa opieki zdrowotnej,
* porady psychologa,
* wolontariusze,
* powołanie odpowiedniej osoby z danej wsi, która by w sposób rzetelny informowała wójta i GOPS o występujących problemach osób starszych i pomagała w ich rozwiązywaniu /dawny opiekun społeczny/,
* zatrudnienie opiekunek przez urząd gminy,
* tworzenie miejsc pracy przez lokalnych przedsiębiorców,
* zapewnienie warunków umożliwiających osobom w podeszłym wieku pozostanie w środowisku zamieszkania,
* likwidacja barier architektonicznych.

**Rozwiązania problemów rodzin**

Odpowiedzi ankietowanych były następujące:

* świetlice wiejskie, boiska sportowe,
* pomoc różnego rodzaju specjalistów,
* pomoc materialna,
* szersze zainteresowanie GOPS-u problemami rodzin uboższych,
* szkolenia dla rodzin,
* pomoc w wychowywaniu dzieci,
* darmowa żywność dla rodzin ubogich i wielodzietnych,
* stworzenie nowych miejsc pracy,
* dostęp do doradztwa, pomocy w przypadku patologii i innych trudnych sytuacji,
* spotkania rodzin, które mają problemy i uświadamianie poprzez wspólne zabawy z dziećmi, turnieje, rozmowy i spotkania z psychologiem,
* organizowanie spotkań dla ludzi uzależnionych,
* organizowanie zajęć w których mogłyby uczestniczyć całe rodziny np. konkursy,
* organizowanie festynów w wolnym czasie,
* utworzenie nowych miejsc pracy i godziwe wynagrodzenie,
* organizowanie nauki obsługi komputera,
* poradnictwo zawodowe,
* aktywizacja zawodowa,
* pomoc w powstawaniu małych firm rodzinnych,
* pomoc psychologiczna i psychiatryczna,
* zwiększenie kontroli wykorzystania środków przeznaczonych na rodziny wielodzietne.

**Dostępność do poradni specjalistycznych na terenie Gminy**

Z odpowiedzi na pytanie dotyczące dostępności do poradni specjalistycznych na terenie Gminy wynika, że mieszkańcy nie są zadowoleni z tego rodzaju usług. Na to pytanie 79 osób (79%) respondentów odpowiedziało, że dostępność do leczenia specjalistycznego na terenie gminy jest niewystarczająca. Jako potrzeby w zakresie poprawy ochrony zdrowia podawano dostęp w ramach NFZ do lekarzy specjalistów: ginekologa, psychologa-psychiatry, kardiologa, reumatologa, alergologa, neurologa, onkologa, ortopedy, okulisty, endokrynologa, laryngologa, oraz rehabilitanta a także badanie krwi na miejscu. Tylko 4 osoby stwierdziły, że dostęp jest wystarczający, a 17 ankietowanych nie miało zdania na ten temat.

**Działania mające wpływ na rozwiązywanie problemów alkoholowych, narkomanii i przemocy w rodzinie**

**Tabela nr 23: Rodzaje działań**

|  |  |
| --- | --- |
| **Działanie** | **Liczba odpowiedzi** |
| współpraca z policją, organizacjami i instytucjami pomagającymi osobom uzależnionym | 44 |
| szerzenie oświaty w tym zakresie (kształtowanie świadomości) wśród dzieci, młodzieży i dorosłych | 47 |
| udzielanie pomocy, (w tym również prawnej) | 26 |
| organizowanie grup wsparcia dla osób uzależnionych | 30 |
| organizowanie wolnego czasu dla dzieci i młodzieży | 58 |
| zapewnienie w każdej szkole pomocy psychologa i pedagoga | 48 |

*Źródło: Opracowanie na podstawie ankiet*

Zdaniem respondentów najbardziej skutecznym działaniem mającym wpływ na rozwiązywanie problemów alkoholowych, narkomanii i przemocy w rodzinie, jest organizowanie czasu wolnego dla dzieci i młodzieży. Jako następne, badani wskazywali zapewnienie w każdej szkole pomocy psychologa i pedagoga oraz szerzenie oświaty w tym zakresie.

**Organizacja kursów i szkoleń dla dorosłych**

Zainteresowanie kursami i szkoleniami dla osób dorosłych było znaczne wśród badanych. 63 osoby odpowiedziały twierdząco. 28 osób nie miało zdania, a 9 osób nie widziało takiej formy pomocy.

Osoby ankietowane wymieniały różnego rodzaju kursy i szkolenia np.

- kursy specjalistyczne dla zainteresowanych np. rolników,

- kursy spawania,

- obsługi komputera,

- BHP,

- pozyskiwania środków finansowych,

- zakładanie małych przedsiębiorstw,

- agroturystyka,

- kursy językowe: angielski, niemiecki,

- kursy samoobrony,

- kursy pierwszej pomocy,

- kursy krawieckie,

- kursy gastronomiczne: gotowania, pieczenia,

- kursy mechaniczne,

- kursy elektryczne.

Na pytanie o formy działań odpowiadano, że powinny się odbywać wieczorowo lub zaocznie.

**Angażowanie społeczności lokalnej do wspólnego rozwiązywania problemów**

Połowa respondentów - 56 osób widzi potrzebę podejmowania działań angażujących społeczność lokalną do wspólnego rozwiązywania problemów społecznych. 30 osób z badanej grupy nie miało na ten temat zdania, a 12 osób nie stwierdziło takiej potrzeby.

Osoby, które twierdząco odpowiedziały na to pytanie wskazywały:

- alkoholizm,

- przemoc,

- agresję,

- narkomanię,

- sprzątanie terenu,

- bezrobocie,

- budowę chodników,

- terenów zabaw dla dzieci,

- cyklicznych imprez,

- wyjazdów do kina, teatru,

- poprawienia stanu dróg gminnych,

- ładu i porządku w obejściach i przydrożnych rowach,

- pomoc społeczną,

- oświatę**.**

**Działania w celu poprawy życia mieszkańców**

**Tabela nr 24: Rodzaje działań**

|  |  |
| --- | --- |
| **Działanie** | **Liczba odpowiedzi** |
| Przeciwdziałanie społecznej bierności, kierowanie działań na aktywizację zawodową podopiecznych | 52 |
| Podejmowanie działań mających na celu zapobieganie wykluczeniu społecznemu osób starszych, niepełnosprawnych, bezdomnych oraz uzależnionych | 32 |
| Wzmocnienie pomocy niematerialnej (doradztwo, pomoc psychologiczna i prawna) | 36 |
| Rozszerzenie współpracy z instytucjami i organizacjami pozarządowymi | 29 |

*Źródło: Opracowanie na podstawie ankiet*

Ankietowani na pytanie „jakie należałoby podjąć działania w celu poprawy życia mieszkańców” jako najważniejsze wskazywali przeciwdziałanie społecznej bierności – 52 respondentów. Drugim było wzmocnienie pomocy materialnej – 36 osób. Następne pod względem ważności było podejmowanie działań mających na celu zapobieganie wykluczeniu społecznemu – 32 ankietowanych.

**Pozytywne działania Gminy mające wpływ na rozwiązanie problemów społecznych**

**Tabela nr 25: Rodzaje działań**

|  |  |
| --- | --- |
| **Działanie** | **Liczba odpowiedzi** |
| Pozyskiwanie środków unijnych na kwestie społeczne | 85 |
| Wykorzystanie budynków gminy na nowe inwestycje społeczne | 64 |
| Organizowanie kursów i szkoleń dla osób poszukujących pracy | 88 |
| Zwiększenie ilości imprez sportowych i kulturalnych | 52 |
| Ściślejsza współpraca z sąsiadującymi gminami w zakresie polityki społecznej | 51 |
| Działania na rzecz aktywizacji społeczności gminy / wsi | 55 |
| Profilaktyka | 41 |

*Źródło: Opracowanie na podstawie ankiet*

Jako najważniejsze działanie, które ma wpływ na rozwiązywanie problemów społecznych respondenci wskazali organizowanie kursów i szkoleń dla osób poszukujących pracy – 88 osób. Następne to pozyskiwanie środków unijnych na kwestie społeczne – 85 osób. Kolejnym działaniem jest wykorzystywanie budynków gminy na nowe inwestycje społeczne – 64 respondentów.

**Cele jakie gmina powinna sobie postawić aby osiągnąć ład społeczny**

**Tabela nr 26: Rodzaje celów**

|  |  |
| --- | --- |
| **Cel** | **Liczba odpowiedzi** |
| Integracja społeczności lokalnej | 70 |
| Poprawa warunków życia i funkcjonowania mieszkańców | 94 |
| Tworzenie warunków ku temu, by „każdy brał swoje życie w swoje ręce” | 66 |
| Wzmocnienie oraz podniesienie sprawności działalności różnych instytucji w gminie | 70 |
| Wielofunkcyjny i zrównoważony rozwój gospodarczy i społeczny | 66 |
| Przeciwdziałanie wykluczeniu społecznemu | 51 |
| Inne | 0 |

*Źródło: Opracowanie na podstawie ankiet*

Za najważniejszy cel jaki gmina powinna sobie postawić w osiąganiu ładu społecznego, respondenci uznali poprawę warunków i życia funkcjonowania mieszkańców – 94 osoby. Drugi to wzmocnienie oraz podniesienie sprawności działalności różnych instytucji w gminie i integracja społeczności lokalnej – 70 osób. Na trzecim miejscu znalazły się: tworzenie warunków ku temu aby każdy brał swoje życie w swoje ręce i wielofunkcyjny i zrównoważony rozwój gospodarczy i społeczny – 66 ankietowanych. Przeciwdziałanie wykluczeniu społecznemu to czwarty wg hierarchii respondentów cel – 51 osób.

## Katalog problemów społecznych zidentyfikowany na warsztatach.

Katalog problemów społecznych został wypracowany przez uczestników warsztatów strategicznych.

**Dzieci i młodzież**

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Lp.** | **Nazwanie problemu społecznego** | **Przyczyny problemu** |
| 1 | Brak miejsca do spędzania wolnego czasu | Brak środków finansowych  Małe zainteresowanie problemami młodzieży przez dorosłych  Ograniczona ilość kadry  Bezrobocie  Brak szkół ponad gimnazjalnych |
| 2 | Ograniczona oferta dla młodzieży-niedostateczna ilość ofert | Brak środków finansowych |
| 3 | Brak opieki nad dziećmi w czasie wakacji (dni wolnych od zajęć) - BRAK OAZY | Brak organizacji |
| 4 | Brak respektowania przez dorosłych sprzedaży tytoniu i alkoholu powyżej 18 lat- łatwy dostęp do używek | Większe zainteresowanie tym problemem |
| 5 | Brak placu zabaw, boiska sportowego-w każdym sołectwie przy remizach OSP | Brak środków finansowych |
| 6 | Ograniczona możliwość rodziców z korzystania dzieci w wieku od 3 do 6 lat z przedszkola z powodu lokalowych w istniejącym przedszkolu oraz z powodu trudnej sytuacji rodzin | Brak lokalu |
| 7 | Ograniczone środki finansowe na zatrudnienie: logopedy, psychologa | Środki finansowe |
| 8 | Młodzież wyjeżdża z gminy bo nie widzi dla siebie perspektyw rozwoju i pracy | Brak miejsc pracy |
| 9 | Wychowywanie się w rodzinach patologicznych (uzależnienie rodziców, przemoc w rodzinie) | Patologia społeczna |
| 10 | Brak zakładów pracy w naszej gminie | Małe zainteresowanie inwestorów |
| 11 | Brak szkół ponad gimnazjalnych o profilu: rolniczym, technicznym, zawodowym | Środki finansowe |
| 12 | Brak środków finansowych na edukacje dzieci | jw. |
| 13 | Młodzież z różnych środowisk (niepełnosprawność) – brak integracji |  |

**Problemy rodzin**

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Lp.** | **Nazwanie problemu społecznego** | **Przyczyny problemu** |
| 1 | Bezrobocie- brak miejsc pracy, duża odległość od dużych aglomeracji | Brak instytucji zatrudniających  Przewaga biznesu rodzinnego |
| 2 | Alkoholizm - łatwy i tani dostęp, rozbicie rodziny, przemoc | Mała odporność psychiczna  Nieumiejętność zagospodarowania czasu i pieniędzy |
| 3 | Brak miejsc spotkań - za mało imprez rodzinnych | Brak lokalu |
| 4 | Patologia rodzin: przemoc w rodzinie, alkoholizm | Dostęp do alkoholu |
| 5 | Brak dostępu do psychologa | Brak na terenie gminy |
| 6 | Mały dostęp do lekarzy specjalistów | Nie są zatrudniani w ośrodku zdrowia |
| 7 | Małe dochody rodzin, ubóstwo | bezrobocie |
| 8 | Wielodzietność |  |
| 9 | Problemy wychowawcze, przekazywanie złych wzorców | Patologia społeczna |
| 10 | Rodziny niepełne | jw |
| 11 | Ograniczona ilość miejsc w przedszkolu oraz brak przedszkoli poza centrum gminy | Brak lokali i środków |
| 12 | Brak skutecznej pomocy rodzinom w których jest osoba uzależniona | Uruchomienie pomocy |
| 13 | Ograniczenia lokalowe- rodziny wielopokoleniowe |  |
| 14 | Braki w wykształceniu rodziców |  |
| 15 | Niezaradność | Sytuacje losowe  Izolowanie się |

**Seniorzy – ludzie chorzy**

|  |  |  |
| --- | --- | --- |
| **Lp.** | **Nazwanie problemu społecznego** | **Przyczyny problemu** |
| 1 | Brak podstawowych usług medycznych – psychologicznych | Brak specjalistycznej opieki medycznej w miejscowym ośrodku zdrowia  Utrudniony dostęp i długie oczekiwanie na badanie specjalistyczne |
| 2 | Brak specjalistycznych usług medycznych | jw. |
| 3 | Brak transportu zbiorowego | Zawieszenie kursów autobusów przez PKS |
| 4 | Niedostępność instytucji publicznych dla osób niepełnosprawnych i chorych | Brak rozwiązań architektonicznych |
| 5 | Izolowanie się osób samotnych, nieradzenie z samotnością | Złe przepisy prawne  Wstyd przed otrzymaniem pomocy |
| 6 | Ubóstwo-niewystarczające środki do egzystencji, niskie emerytury | Niskie dochody |
| 7 | Małe zainteresowanie seniorami i osobami chorymi, samotnymi | Obojętność ludzka  Brak pomocy i wsparcia |
| 8 | Pytanie – kim jest osoba starsza? |  |
| 9 | Brak opiekunek/opiekunów dla osób starszych | Ograniczona ilość usług |
| 10 | Brak informacji-dotarcie z informacją do zainteresowanych |  |
| 11 | Brak wolontariatu – osób samotnych | Brak chętnych |
| 12 | Brak jadłodajni, np. obiadowa dla osób starszych | Brak środków finansowych |
| 13 | Brak klubu seniora | Brak lokalu i środków |
| 14 | Brak zainteresowania ze strony rodziny | Obojętność ludzka, dużo zajęć |
| 15 | Znieczulica społeczna | Sytuacje losowe  Brak pomocy i wsparcia  Obojętność ludzka |

**Na podstawie danych uzyskanych w wyniku przeprowadzonych badań ankietowych oraz odbytych warsztatów zidentyfikowano główne obszary problemowe. Dokonując kolejnych przybliżeń, na zasadzie konsensusu, wyodrębniono główne obszary problemowe. Opracowanie strategii ich rozwiązywania powinno przyczynić się do rozwiązania problemów społecznych w gminie:**

1. **Przeciwdziałanie bezrobociu i wzrost przedsiębiorczości.**
2. **Zwiększenie poziomu integracji lokalnej.**
3. **Podnoszenie poziomu usług oświatowych.**
4. **Zwiększenie profilaktyki i ochrony zdrowia.**
5. **Wizja rozwoju, cele strategiczne i operacyjne Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych.**

## Wizja przyszłości i cel nadrzędny Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych.

Wizja rozwoju jest określeniem takiego obrazu gminy, jaki chcieliby osiągnąć za 10 lat mieszkańcy gminy, do czego dążymy, jaki chcemy osiągnąć cele, jeśli podejmiemy działania strategiczne. Społeczność biorąca udział w opracowywaniu aktualizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych sformułowała wizję w sposób następujący:

***Gmina Świnice Warckie to gmina, w której:***

***- zwalcza się patologie,***

***- wspiera możliwości edukacyjne mieszkańców,***

***- jest atrakcyjna dla turystów,***

***- wspiera rynek pracy,***

***- o rozwiniętej infrastrukturze.***

Strategia pozwala zaplanować harmonijny plan rozwoju, przygotować konspekt działań zgodny z wcześniej wypracowaną wizją, ze szczegółowym podziałem na najważniejsze obszary oraz poszczególne etapy ich realizacji. Podczas prac nad Strategią uczestnicy określili w sposób szczegółowy oczekiwania realizacyjne, i wypracowali cele dzięki którym gmina osiągnie pożądany stan.

Zaspokojenie podstawowych potrzeb z zakresu infrastruktury technicznej (wodociągi, kanalizacja, drogi, itp.) jest z pewnością najważniejszym oczekiwaniem mieszkańców pod adresem władz Gminy. Na obecnym poziomie rozwoju społeczeństwa posiadanie pełnej infrastruktury nie jest jednak wystarczające dla zapewnienia życia i rozwoju na oczekiwanym poziomie. Równie istotna jest dostępność do tzw. usług społecznych, takich jak usługi zdrowotne, opieka społeczna, oświata, czy też kultura, sport i rekreacja. Dla społeczności lokalnej bardzo ważny jest również dialog z miejscowymi władzami samorządowymi, które zostały powołane po to, by reprezentować jej interesy.

Mimo wielu pozytywnych zmian w ostatnich kilku latach i przeznaczania znacznych kwot z budżetu Gminy na rozwój usług społecznych, wyniki przeprowadzonych analiz oraz dyskusji w trakcie warsztatów strategicznych wskazują na to, że społeczność lokalna oczekuje dalszego poszerzenia zakresu i poprawy poziomu świadczenia tej grupy usług. Dotyczą one w pierwszej kolejności dalszego rozwoju oferty kulturalnej, zwiększenia nakładów sport i infrastrukturę sportową, na pomoc społeczną, czy też wzmożonych działań w kierunku zapewnienia bezpieczeństwa publicznego.

## Cele strategiczne i operacyjne.

**Cel strategiczny I**

**Przeciwdziałanie bezrobociu i wzrost przedsiębiorczości**

***Cel operacyjny 1***

Wprowadzanie innowacyjnych form aktywizacji i dokształcania mieszkańców.

***Cel operacyjny 2***

Przeciwdziałanie uzależnieniu świadczeniobiorców od instytucji pomocy społecznej.

***Cel operacyjny 3***

Rozwój przedsiębiorczości.

**Cel strategiczny II**

**Zwiększenie poziomu integracji lokalnej.**

***Cel operacyjny 1***

Podnoszenie aktywności społecznej mieszkańców na rzecz środowiska lokalnego.

***Cel operacyjny 2***

Zwiększenie atrakcyjności oferty kulturalnej dla mieszkańców.

***Cel operacyjny 3***

Upowszechnianie dziedzictwa kulturowego i tradycji.

**Cel strategiczny III**

**Podnoszenie poziomu usług oświatowych.**

***Cel operacyjny 1***

Rozwój instytucji umożliwiających rozbudzanie i realizację zainteresowań dzieci i młodzieży.

***Cel operacyjny 2***

Popularyzacja zajęć sportowych jako sposobu na spędzanie wolnego czasu.

***Cel operacyjny 3***

Organizowanie zajęć rozwijających zainteresowania i umiejętności dzieci, młodzieży i dorosłych.

**Cel strategiczny IV**

**Zwiększenie profilaktyki i ochrony zdrowia**

***Cel operacyjny 1***

Podnoszenie poziomu profilaktyki.

***Cel operacyjny 2***

Rozwijanie edukacji profilaktycznej wśród mieszkańców.

***Cel operacyjny 3***

Promowanie profilaktyki zdrowotnej.

## System realizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych w Gminie Świnice Warckie.

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Cel strategiczny I**  **Przeciwdziałanie bezrobociu i wzrost przedsiębiorczości** | | | | | | | | | |
| **Cel operacyjny 1**  **Wprowadzanie innowacyjnych form aktywizacji i dokształcania mieszkańców** | | | | | | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | | | **Realizatorzy/Partnerzy** | | **Termin realizacji** | | **Źródła finansowania** | | **Wskaźniki** |
| 1. Szkolenia, kursy, warsztaty, pogadanek, spotkań itp. | | | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/PUP/Urząd Gminy | | 2009-2015 | | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | | Liczba szkoleń/liczba uczestników |
| 2. Organizowanie specjalistycznego poradnictwa dla osób bezrobotnych oraz zagrożonych utratą pracy. | | | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/PUP/Urząd Gminy | | 2009-2015 | | Liczba osób |
| **Cel operacyjny 2**  **Przeciwdziałanie uzależnieniu świadczeniobiorców od instytucji pomocy społecznej** | | | | | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | **Realizatorzy/Partnerzy** | | **Termin realizacji** | | **Źródła finansowania** | | **Wskaźniki** | |
| 1. Wprowadzenie innowacyjnych form aktywizacji i szkoleń. | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/PUP/Urząd Gminy | | 2009-2015 | | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | | Liczba wspartych projektów/liczba uczestników/liczba godzin | |
| 2. Wspieranie przygotowania zawodowego | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/PUP/Urząd Gminy | | 2009-2015 | | Liczba wspartych projektów/liczba uczestników/liczba godzin/rodzaj szkoleń | |

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| **Cel operacyjny 3**  **Rozwój przedsiębiorczości** | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | **Realizatorzy/Partnerzy** | **Termin realizacji** | **Źródła finansowania** | **Wskaźniki** |
| 1. Propagowanie idei rozwoju gminy w oparciu o walory turystyczne i kultu św. Faustyny. | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/PUP/Urząd Gminy | 2009-2015 | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | Liczba uczestników/  liczba przeprowadzonych akcji promocyjnych |
| Rozwój agroturystyki  (kursy, szkolenia itp.)  Promocja agroturystyki w gminie. | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/PUP/Urząd Gminy | 2009-2015 | Liczba powstałych gospodarstw agroturystycznych |
| 3. Szkolenia, kursy mające na celu uzyskanie nowych kwalifikacji. | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/PUP/Urząd Gminy | 2009-2015 | Liczba szkoleń/liczba osób które pozyskają nowe kwalifikacje |
| **Cel strategiczny II**  **Zwiększenie poziomu integracji lokalnej** | | | | |
| **Cel operacyjny 1**  **Podnoszenie aktywności społecznej mieszkańców na rzecz środowiska lokalnego** | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | **Realizatorzy/Partnerzy** | **Termin realizacji** | **Źródła finansowania** | **Wskaźniki** |
| 1. Organizacja festynów rodzinnych | GOK/organizacje pozarządowe/szkoły | 2009-2015 | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | Liczba imprez/częstotliwość/liczba uczestników |
| 1. Wspieranie rozwoju amatorskiego ruchu artystycznego | GOK/organizacje pozarządowe/szkoły | 2009-2015 | Liczba wpartych projektów/liczba wspartych osób |
| 1. Organizacja konkursów na wzorową i estetyczną wieś | GOK/organizacje pozarządowe/sołectwa | 2009-2015 | Liczba uczestników (wsi) |

|  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Cel operacyjny 2**  **Zwiększenie atrakcyjności oferty kulturalnej dla mieszkańców** | | | | | | | | | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | | **Realizatorzy/Partnerzy** | | | **Termin realizacji** | | **Źródła finansowania** | | | | | **Wskaźniki** |
| 1. Organizowanie wyjazdów do teatru, kina, na basen itp. | | GOK/organizacje pozarządowe/szkoły | | | 2009-2015 | | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | | | | | Liczba wyjazdów/liczba uczestników |
| 1. Organizowanie warsztatów z różnych dziedzin życia | | GOK/organizacje pozarządowe/szkoły | | | 2009-2015 | | Liczba warsztatów/liczba uczestników/rodzaje warsztatów |
| 1. Organizacja imprez kulturalno-sportowych | | GOK/organizacje pozarządowe/szkoły | | | 2009-2015 | | Liczba imprez/liczba uczestników |
| **Cel operacyjny 3**  **Upowszechnianie dziedzictwa kulturowego i tradycji** | | | | | | | | | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | **Realizatorzy/Partnerzy** | | | **Termin realizacji** | | | | **Źródła finansowania** | | | **Wskaźniki** | |
| 1. Promowanie kultu św. Faustyny | GOK/organizacje pozarządowe/szkoły/Parafia/ZSMBM | | | 2009-2015 | | | | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | | | Liczba wydanych opracowań | |
| 1. Wspieranie działalności zespołów ludowych | GOK/organizacje pozarządowe/szkoły | | | 2009-2015 | | | | Liczba uczestników/liczba wspartych projektów | |
| **Cel strategiczny III**  **Podnoszenie poziomu usług oświatowych** | | | | | | | | | | | | | |
| **Cel operacyjny 1**  **Rozwój instytucji umożliwiających rozbudzanie i realizację zainteresowań dzieci i młodzieży** | | | | | | | | | | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | | | | **Realizatorzy/Partnerzy** | | | **Termin realizacji** | | | **Źródła finansowania** | **Wskaźniki** | | |
| 1. Tworzenie kół zainteresowań | | | | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOK/GBP | | | 2009-2015 | | | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | Liczba kół/liczba uczestników/rodzaje kół | | |
| 1. Wspieranie działalności świetlic | | | | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS | | | 2009-2015 | | | Liczba uczestników | | |
| 1. Wspieranie działań przy tworzeniu przedszkoli | | | | Szkoły/organizacje pozarządowe/Urząd Gminy | | | 2009-2015 | | | Liczba wspartych projektów | | |

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| **Cel operacyjny 2**  **Popularyzacja zajęć sportowych jako sposobu na spędzanie wolnego czasu** | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | **Realizatorzy/Partnerzy** | **Termin realizacji** | **Źródła finansowania** | **Wskaźniki** |
| 1. Organizacja rajdów pieszych i rowerowych | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOK/GBP | 2009-2015 | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | Ilość rajdów/liczba uczestników |
| 1. Organizowanie zawodów sportowych dla dzieci, młodzieży i dorosłych | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOK | 2009-2015 | Ilość zorganizowanych zawodów/liczba uczestników |
| 1. Organizacja obozów sportowych | Szkoły/organizacje pozarządowe | 2009-2015 | Liczba zorganizowanych wyjazdów/liczba osób które skorzystały z obozów |
| **Cel operacyjny 3**  **Organizowanie zajęć rozwijających zainteresowania i umiejętności dzieci, młodzieży i dorosłych** | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | **Realizatorzy/Partnerzy** | **Termin realizacji** | **Źródła finansowania** | **Wskaźniki** |
| 1. Organizowanie zajęć wyrównawczych w szkołach | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOK/GBP | 2009-2015 | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | Liczba godzin/liczba uczestników/liczba wspartych projektów |
| 1. Organizowanie zajęć pozalekcyjnych | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOK/GBP | 2009-2015 | Liczba godzin/liczba uczestników/liczba wspartych projektów |
| 1. Organizowanie konkursów plastycznych, fotograficznych itp. | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOK/GBP | 2009-2015 | Liczba konkursów/  liczba uczestników/  liczba wspartych projektów |

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| **Cel strategiczny IV**  **Zwiększenie profilaktyki i ochrony zdrowia** | | | | |
| **Cel operacyjny 1**  **Podnoszenie poziomu profilaktyki** | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | **Realizatorzy/Partnerzy** | **Termin realizacji** | **Źródła finansowania** | **Wskaźniki** |
| 1. Udzielanie rodzinom zagrożonych alkoholizmem pomocy psychologicznej i prawnej, w szczególności ochrona przed przemocą w rodzinie | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych/Policja | 2009-2015 | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | Liczba wspartych rodzin/liczba osób ochronionych przed przemocą/liczba udzielonych porad |
| 1. Organizowanie wypoczynku dla dzieci i młodzieży z realizacją programów edukacyjno-profilaktycznych | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych | 2009-2015 | Liczba uczestników/liczba wspartych projektów |
| 1. Zwiększenie dostępności specjalistycznych usług medycznych | Zakład Opieki Zdrowotnej | 2009-2015 | Liczba i rodzaj udzielonych porad specjalistycznych/liczba osób które skorzystały z poradnictwa |

|  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- |
| **Cel operacyjny 2**  **Rozwijanie edukacji profilaktycznej wśród mieszkańców** | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | **Realizatorzy/Partnerzy** | **Termin realizacji** | **Źródła finansowania** | **Wskaźniki** |
| 1. Prowadzenie działań profilaktycznych w szkołach | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych/Policja | 2009-2015 | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | Liczba godzin/liczba uczestników |
| 1. Współpraca z organizacjami działającymi na rzecz profilaktyki uzależnień | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych/Policja | 2009-2015 | Liczba uczestników/liczba wspartych projektów |
| 1. Wspieranie funkcjonowania środowiskowych świetlic socjoterapeutycznych | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych | 2009-2015 | Liczba wspartych projektów/liczba uczestników |
| **Cel operacyjny 3**  **Promowanie profilaktyki zdrowotnej** | | | | |
| **Przykładowe działania/zadania** | **Realizatorzy/Partnerzy** | **Termin realizacji** | **Źródła finansowania** | **Wskaźniki** |
| 1. Organizowanie imprez promujących zdrowy tryb życia | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych/GOK | 2009-2015 | Środki własne gminy, z budżetu państwa, z funduszy krajowych, z Unii Europejskiej, wkład organizacji pozarządowych | Liczba imprez/liczba uczestników/liczba wspartych projektów |
| 1. Inspirowanie działań w zakresie rozwijania programów w zakresie edukacji zdrowotnej | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych/GOK | 2009-2015 | Liczba imprez/liczba uczestników/liczba wspartych projektów |
| 1. Edukacja w zakresie zdrowego trybu życia | Szkoły/organizacje pozarządowe/GOPS/Gminna Komisja Rozwiązywania Problemów Alkoholowych/GOK | 2009-2015 | Liczba godzin/liczba uczestników/liczba wspartych projektów |

1. **Zarządzanie, monitoring i ewaluacja Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych.**

## Zarządzanie realizacją Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych.

Realizacją Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych będzie zarządzał Zespół Zarządzający składający się z m. in. pracowników UG, kierownika GOPS, radnych, przewodniczącego Komisji Samorządu, Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Rady Gminy, przedstawiciela Gminnej Komisji ds. Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych, przedstawicieli szkół oraz grup i instytucji społecznych.

Zostanie on powołany Zarządzeniem Wójta w ciągu trzech miesięcy od dnia przyjęcia SRPS lub jej aktualizacji na mocy uchwały Rady Gminy.

Do zadań Zespołu Zarządzającego należy m. in.:

* zbieranie danych statystycznych i finansowych na temat postępów wdrażania oraz przebiegu realizacji projektów – sprawozdania z poszczególnych podmiotów realizujących projekty (instytucji publicznych i niepublicznych),
* przygotowywanie rocznego Raportu na temat wdrażania strategii, który będzie przedstawiany Wójtowi do 31 stycznia następnego roku, a następnie do 31 marca przekazywany przez Wójta do zatwierdzenia Radzie Gminy,
* przygotowywanie Planu Działania na kolejny rok z uwzględnieniem planowania budżetu gminy – zapewnienie wkładu własnego do projektów przygotowywanych do funduszy zewnętrznych,
* nadzór nad realizacją celów i działań przewidzianych w SRPS,
* zapewnienie przygotowania i wdrożenia działań/zadań w zakresie informacji i promocji SRPS.

Pracami Zespołu Zarządzającego kieruje Koordynator realizacji GSRPS. Rolę Koordynatora pełni Zastępca Wójta Gminy przy ścisłej współpracy Kierownika GOPS.

Zadania Koordynatora SRPS:

1. Kierowanie pracami Zespołu Zarządzającego,
2. Bieżąca analiza stanu realizacji SRPS,
3. Obserwacja uwarunkowań wewnętrznych i zewnętrznych wpływających lub mogących wpłynąć na realizację Strategii,
4. Nadzór nad promocją Strategii i zapewnienie mieszkańcom dostępu do informacji,
5. Wypracowywanie kryteriów oceny stanu realizacji Planu Działania.

Roczny Plan Działania będzie przyjmowany przez Zespół Zarządzający Strategią, zgodnie z wzorem zamieszczonym poniżej:

|  |  |  |  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- | --- | --- | --- |
| **Nazwa projektu/ działania/ zadania** | **Opis, etapy/ spodziewane rezultaty** | **Związek z celami** | **Termin** | | **Koordynator** | **Koszt i źródła finansowania** |
| **rozpoczęcia** | **zakończenia** |
|  |  |  |  |  |  |  |
|  |  |  |  |  |  |  |
|  |  |  |  |  |  |  |
|  |  |  |  |  |  |  |
|  |  |  |  |  |  |  |

Procedura zarządzania Strategią będzie przedstawiać się następująco:

|  |  |  |  |
| --- | --- | --- | --- |
| **Rodzaj działania** | **Zadania** | **Podmiot koordynująca/Osoba odpowiedzialna** | **Częstotliwość** |
| Promocja | * na zebraniach wiejskich, * na stronie internetowej gminy i partnerów, * na tablicach ogłoszeń, * we wkładce prasowej, * w bibliotekach i innych placówkach (np. podczas zebrań rodziców) * ogłoszenia parafialne | * sołtys wsi * Koordynator * sołtys na prośbę Koordynatora * Koordynator * Koordynator * Koordynator | * raz do roku * przed i bezpośrednio po realizacji każdego projektu, * jak wyżej * jak wyżej |
| Realizacja projektów | Zgodnie z rocznymi Planami Działania przyjmowanymi na każdy rok | Zespół Zarządzający | Zgodnie z harmonogramem |
| Monitoring  (obserwacja) | Zgodnie z celami strategicznymi | Zespół Zarządzający | Zgodnie z harmonogramem,  Podsumowanie raz na rok do końca stycznia następnego roku |
| Ewaluacja  (ocena) | Porównanie osiągniętych rezultatów z założeniami | Zespół Zarządzający | Raz w roku do końca stycznia następnego roku |
| Aktualizacja | Zgodnie z wynikami ewaluacji | Zespół Zarządzający | W miarę potrzeb. Nie mniej niż raz na 3 lata |

## Monitoring realizacji Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych.

Monitoring będzie polegał na systematycznym gromadzeniu i opracowywaniu informacji i danych zbieranych od wszystkich realizatorów projektów w ramach SRPS. Proces ten będzie służył identyfikacji osiąganych wskaźników i rezultatów oraz porównanie ich zgodności z założeniami SRPS. Monitoring SRPS będzie również narzędziem kontroli zgodności działań z harmonogramem SRPS.

Wskaźniki monitoringu:

* ilość uruchomionych działalności gospodarczych;
* ilość stworzonych nowych miejsc pracy, w tym dla osób niepełnosprawnych;
* liczba osób mających problemy opiekuńczo – wychowawcze, którym skutecznie udzielono pomocy;
* liczba osób uchronionych przed przemocą w rodzinie;
* liczba osób, które podjęły leczenie odwykowe;
* ilość zorganizowanych kampanii na rzecz profilaktyki antyalkoholowej i antynarkotykowej oraz liczba osób, do których dotarły materiały i ulotki informujące o zagrożeniu związanym z tymi patologiami w ramach systemu sieciowej pomocy;
* liczba atrakcji (zajęć, imprez, itp.) organizowanych, głównie dla dzieci i młodzieży, mających na celu rozwój zainteresowań oraz promocję zdrowego stylu życia;
* procentowy wzrost mieszkańców zadowolonych z jakości życia w gminie;
* ilość nowych form działalności gospodarczej;
* liczba rolników którzy przejdą proces reorientacji zawodowej;
* liczba nowopowstałych stowarzyszeń;
* liczba nowopowstałych grup nieformalnych;
* liczba odbytych szkoleń o tematyce społeczno – obywatelskiej;
* liczba osób, które podniosły swoje kwalifikacje w dziedzinie pisania projektów;
* liczba projektów które pozyskały dofinansowanie z funduszy zewnętrznych;
* liczba nowopowstałych świetlic;
* ilość działających zespołów, grup, kół, klubów;
* liczba funkcjonujących przedszkoli;
* liczba osób, która skorzysta z porad lekarskich;
* ilość zlikwidowanych barier architektonicznych.

## Ewaluacja wdrażania Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych.

Dane zebrane i opracowane w procesie monitoringu posłużą do ewaluacji Strategii. Ogólnym celem ewaluacji jest podwyższanie stopnia adekwatności, efektywności i znaczenia rezultatów wynikających z realizacji SRPS. Głównym zadaniem jest dążenie do stałego ulepszania skuteczności i efektywności interwencji, rozumiane nie tylko jako pozytywne efekty społeczne lub gospodarcze związane bezpośrednio z programem, lecz także jako zwiększenie przejrzystości i promowania działań podejmowanych przez władze publiczne.

Główne zastosowania ewaluacji:

* identyfikacja słabych i mocnych stron,
* oszacowanie możliwości i ograniczeń,
* usprawnienie zarządzania,
* wskazanie kierunków rozwoju i priorytetów działań,
* poprawianie błędów,
* dla celów odpowiedzialności,
* wsparcie alokacji zasobów finansowych,
* ulepszenie procesu decyzyjnego.

W szczególności zadaniem ewaluacji jest dostarczenie odpowiednim odbiorcom dokładnych ocen stanu wdrożenia programów w zakresie:

* działania programów,
* wydajności i trwałości w stosunku do założonych celów,
* wpływu na problemy, do których odnoszą się programy,
* wyciągniętych wniosków w celu poprawy wdrożenia programów i projektowania nowych programów,
* identyfikacji dobrych praktyk o potencjalnym szerszym zastosowaniu.

Ewaluacja SRPS będzie dokonywana w trakcie prac nad rocznym Raportem z wdrażania. Wnioski z ewaluacji i rekomendacje na przyszłość będą stanowić jeden z elementów aktualizacji Strategii.

## Kolejne aktualizacje Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych.

Aktualizacja Strategii będzie dokonywana, co najmniej raz na trzy lata. Dokument ten jest „otwarty” na społeczną dyskusję oraz wszelkie konstruktywne uwagi i wnioski. Aktualizacja będzie dokonywana w wyniku monitoringu zjawisk społecznych rodzących zapotrzebowanie na pomoc społeczną i potrzeby wynikające z aktualnej sytuacji społeczno – gospodarczej w gminie. Długookresowy charakter planowania strategicznego w zakresie problematyki społecznej wymaga stałego śledzenia zmian prawnych, gospodarczych, politycznych, społecznych i ich uwzględnienia w Strategii. Dlatego wprowadzanie zmian w zapisach Strategii jest niezbędne.

Proces ten powinien przebiegać tak jak podczas opracowywania aktualizacji SRPS w ramach PPWOW, a mianowicie:

1. Aktualizacja danych statystycznych z ostatnich 3 lat;
2. Badania ankietowe na temat postrzegania przez mieszkańców gminy problemów społecznych i sposobów ich rozwiązywania;
3. Powołanie Zespołu Warsztatowego ds. Aktualizacji Strategii – Zarządzeniem Wójta;
4. Przeprowadzenie co najmniej jednego warsztatu partycypacyjnego z udziałem mieszkańców poświęconego analizie problemów społecznych i projektowaniu działań;
5. Przyjęcie Aktualizacji SRPS Uchwałą Rady Gminy.

W trakcie weryfikacji mogą powstawać zupełnie nowe cele szczegółowe i projekty dotyczące tych aspektów życia w gminie, które dotychczas nie zostały ujęte.

1. **Zakończenie.**

Strategia i wynikające z niej programy są otwarte i elastyczne. Podlegają okresowym weryfikacjom i niezbędnym modyfikacjom. Działania te wynikają ze zmieniającej się rzeczywistości społeczno – ekonomicznej, pogłębiania diagnozy potrzeb oraz zmieniających się wymogów prawnych.

Strategia w zakresie polityki społecznej ma charakter wieloletni i wyznacza kierunki rozwoju działań pomocowych ze szczególnym uwzględnieniem tych, które mają na celu przeciwdziałanie wykluczeniu społecznemu. Wskazuje też formy pomocy oraz różnorodne formy aktywności lokalnej niezbędne dla budowania spójnego systemu wsparcia społecznego.

Problemy społeczne jakie stoją przed lokalnymi instytucjami realizującymi działania z zakresu polityki społecznej wymagają szerokiej współpracy administracji publicznej, organizacji pozarządowych i udziału całego społeczeństwa. Tylko współpraca między partnerami daje szansę na realizację podstawowego zadania jakim jest stworzenie osobom i rodzinom warunków do przezwyciężania ich trudnych sytuacji życiowych.

**UCHWAŁA NR XIX/136/2008**

**RADY GMINY ŚWINICE WARCKIE**

z dnia 20 listopada 2008 r.

**w sprawie przyjęcia Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Świnice Warckie (Aktualizacja) na lata 2009-2015**

Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 15 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym ( Dz. U. z 2001 r. Nr 142, poz.1591, z 2002 r. Nr 23, poz.220, Nr 62, poz.558, Nr 113, poz.984, Nr 153, poz.1271 i Nr 214, poz.1806, z 2003 r. Nr 80, poz.717, Nr 162, poz.1568, z 2004r. Nr 102, poz.1055, Nr 116, poz.1203 i Nr 167, poz.1759, z 2005r. Nr 172, poz.1441, Nr 175, poz.1457, z 2006r. Nr 17, poz.128, Nr 181, poz.1337, z 2007 r. Nr 48, poz.327, Nr 138, poz.974 i Nr 173, poz.1218 oraz z 2008 r. Nr 180, poz.1111) oraz art.17 ust. 1 pkt 1 ustawy z dnia 12 marca 2004 r. o pomocy społecznej (Dz. U. z 2008 r. Nr 115, poz.728 i Nr 171, poz.1056) Rada Gminy Świnice Warckie uchwala, co następuje:

**§ 1.** Przyjmuje się Strategię Rozwiązywania Problemów Społecznych Gminy Świnice Warckie (Aktualizacja) na lata 2009-2015 w brzmieniu załącznika do niniejszej uchwały.

**§ 2.** Traci moc uchwała Nr XXVI/194/2006 Rady Gminy Świnice Warckie z dnia 30 marca 2006 r. w sprawie przyjęcia Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata 2006-2012.

**§ 3.** Wykonanie uchwały powierza się Wójtowi Gminy Świnice Warckie.

**§ 4.** Uchwała wchodzi w życie z dniem 1 stycznia 2009 roku.